
Rada Miasta Racibórz

Protokół Nr LIX/23
z sesji Rady Miasta Racibórz 

zwołanej na dzień 28 czerwca 2023 r.  

Obrady rozpoczęto 28 czerwca 2023 r. o godz. 15:00, a zakończono o godz. 22:33 tego samego
dnia.  W  posiedzeniu  wzięło  udział  20  radnych.  Nieobecne:  radna  Anna  Ronin  i  radna  Anna
Wacławczyk. Lista obecności stanowi zał. Nr 1 do protokołu.

Numery podjętych uchwał:

1. Uchwała Nr LIX/841/2023 w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego Samodzielnego
Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej pod nazwą Raciborskie Centrum Rehabilitacji Osób
Niepełnosprawnych za okres od 1 stycznia 2022 r. do 31 grudnia 2022 r. 

2. Uchwała  Nr  LIX/842/2023  w  sprawie  oceny  sytuacji  ekonomiczno  –  finansowej
Samodzielnego  Publicznego  Zakładu  Opieki  Zdrowotnej  pod  nazwą  Raciborskie  Centrum
Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych.

3. Uchwała Nr LIX/843/2023 w sprawie określenia wysokości opłat za korzystanie z wychowania
przedszkolnego w placówkach prowadzonych przez Miasto Racibórz.

4. Uchwała  Nr  LIX/844/2023  w  sprawie  przystąpienia  do  sporządzenia  miejscowego  planu
zagospodarowania  przestrzennego  dla  terenu  zlokalizowanego  w  jednostce  strukturalnej
Śródmieście    w Raciborzu. 

5. Uchwała Nr LIX/845/2023 w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności działki
gruntu położonej w Raciborzu przy ulicy Odrodzenia.

6. Uchwała  Nr  LIX/846/2023  w  sprawie  wyrażenia  zgody  na  zbycie  prawa  użytkowania
wieczystego działek gruntu, położonych w Raciborzu w rejonie ul. 1 Maja.

7. Uchwała  Nr  LIX/847/2023  w  sprawie  wyrażenia  zgody  na  sprzedaż  nieruchomości
zabudowanej, położonej w Raciborzu przy ul. Krętej 5.

8. Uchwała  Nr  LIX/848/2023  w  sprawie  wyrażenia  zgody  na  nabycie  do  gminnego  zasobu
nieruchomości prawa własności nieruchomości niezabudowanej położonej w Raciborzu przy ul.
Ocickiej.

9. Uchwała  Nr  LIX/849/2023  w  sprawie  wyrażenia  zgody  na  dokonanie  darowizny  na  rzecz
Skarbu  Państwa,  prawa  własności  nieruchomości  położonej  w  Raciborzu  w  rejonie
ul. Rybnickiej.  

10.Uchwała  Nr  LIX/850/2023  w  sprawie  nieudzielenia  Prezydentowi  Miasta  Racibórz  wotum
zaufania.

11.Uchwała  Nr  LIX/851/2023  w  sprawie  nieudzielenia  Prezydentowi  Miasta  Racibórz
absolutorium z tytułu wykonania budżetu za 2022 rok.

12.Uchwała Nr LIX/852/2023 w sprawie Gminnego Programu Rewitalizacji dla Miasta Racibórz
do roku 2030.

13.Uchwała Nr LIX/853/2023 w sprawie zmiany budżetu miasta na 2023 rok. 

14.Uchwała Nr LIX/854/2023 w sprawie zmiany budżetu miasta na 2023 rok.

1



15. Uchwała Nr LIX/855/2023 w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.

16. Uchwała  Nr  LIX/856/2023  w  sprawie  przekazania  środków  finansowych  dla  Komendy
Powiatowej Policji w Raciborzu.

17. Uchwała Nr LIX/857/2023 w sprawie powołania  zespołu ds.  zaopiniowania kandydatów na
ławników.

18. Uchwała Nr LIX/858/2023 w sprawie przekazania wniosku grupy mieszkańców Raciborza do
Komisji Skarg, Wniosków i Petycji.

19. Uchwała  Nr LIX/859/2023 w sprawie rozpatrzenia petycji z dnia 04 marca 2023 rok.

20. Uchwała  Nr LIX/860/2023 w sprawie rozpatrzenia petycji z dnia 26 marca 2023 rok.

21. Uchwała  Nr  LIX/861/2023  w  sprawie  przekazania  wniosku  mieszkańca  Raciborza  według
właściwości.

Uczestnicy sesji z ramienia Urzędu Miasta i jednostek organizacyjnych miasta:

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy
 Zastępca Prezydenta Miasta Dominik Konieczny
 Kierownik Biura Prezydenta Miasta Joanna Stanisz – Cebula
 Naczelnik Wydziału Rozwoju Anna Kobierska – Mróz
 Naczelnik Wydziału Komunalnego Piotr Glapa
 Naczelnik Wydziału Edukacji Krzysztof Żychski
 Naczelnik Wydziału Organizacyjnego Danuta Miensopust
 Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych Iwona Trzeciakowska
 Naczelnik Wydziału Inwestycji i Urbanistyki Mariola Isańska – Matela
 Naczelnik Wydziału Gospodarki Nieruchomościami Małgorzata Rudnicka – Głowińska
 Naczelnik Wydziału Dróg Miejskich Zbigniew Chmielarz
 Kierownik Biura Zarządzania Kryzysowego Stanisław Mrugała
 Kierownik Referatu ds. Gospodarki Odpadami Mariola Wierzbicka 
 Komendant Straży Miejskiej w Raciborzu Wiesław Buczyński
 Radca Prawny Maria Bartula
 Radca Prawny Piotr Janas

1. Otwarcie sesji, przedstawienie porządku obrad, głosowanie ewentualnych zmian.

 Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  otworzył  LIX  sesję  Rady  Miasta  Racibórz,  powitał
wszystkich  zgromadzonych  radnych,  prezydenta  miasta,  przedstawicieli  urzędu  oraz  gości
i  media.  Dalej  poinformował,  że  sesja  jest  transmitowana  i  nagrywana.  Poprosił  również
o  potwierdzenie  obecności  radnych  w  systemie  do  obsługi  Rady.  Następnie  stwierdził,
że           w chwili obecnej w obradach bierze udział 18 radnych, zatem Rada jest władna
do  podejmowania  uchwał.  Dalej  przedstawił  zmiany  proponowane  do  porządku  obrad.
W  pierwszej  kolejności  listę  dodatkowych  projektów  uchwał.  Następnie  z  uwagi,
że do przedstawionej listy dodatkowych uchwał radni nie wnieśli uwag zarządził głosowanie
wniosku. 


Głosowano wniosek w sprawie: zmiany porządku obrad poprzez dodanie następujących 
uchwał: 
1) Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2023 rok (druga uchwała) – po pkt. 7. 
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2) Autopoprawka do projektu uchwały w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej – 
do pkt. 8. 
3) Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na nabycie do gminnego zasobu nieruchomości prawa 
własności nieruchomości niezabudowanej położonej w Raciborzu przy ul. Ocickiej - po pkt. 14.
4) Uchwała Rady Miasta w sprawie wyrażenia zgody na dokonanie darowizny na rzecz Skarbu 
Państwa, prawa własności nieruchomości położonej w Raciborzu w rejonie ul. Rybnickiej -        
po pkt. 14. 
5) Uchwała w sprawie powołania zespołu ds. zaopiniowania kandydatów na ławników -             
po pkt. 17. 
6) Uchwała w sprawie przekazania wniosku grupy mieszkańców Raciborza do Komisji Skarg, 
Wniosków i Petycji – po pkt. 17. 
7) Uchwała w sprawie rozpatrzenia petycji z dnia 04 marca 2023 rok – po pkt. 17. 
8) Uchwała w sprawie rozpatrzenia petycji z dnia 26 marca 2023 rok – po pkt. 17. 
9) Uchwała w sprawie przekazania wniosku mieszkańca Raciborza według właściwości –          
po pkt. 17. 
Wyniki głosowania
ZA: 19, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3
Wyniki imienne:
ZA (19)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima,
Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, Henryk 
Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał 
Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (3)
Dawid Łomnicki, Anna Ronin, Anna Wacławczyk

 Przewodniczący Rady Marian Czerner następnie zaproponował wprowadzenie dalszych zmian
w porządku obrad. Z uwagi na usprawiedliwioną nieobecność przedstawicieli stowarzyszenia
wniósł, aby zdjąć z porządku obrad pkt 3: Uroczyste wręczenie Medalu Honorowego Miasta
Racibórz  nadanego  Stowarzyszeniu  Przyjaciół  Człowieka  Tęcza.  Następnie  wniósł,
aby  Uchwałę  w  sprawie  Gminnego  programu  rewitalizacji  dla  Miasta  Racibórz,  Uchwałę
w sprawie zmiany budżetu miasta na 2023 rok,  drugą Uchwałę w sprawie zmiany Budżetu
Miasta na 2023 rok, Uchwałę w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej oraz Uchwałę
w  sprawie  przekazania  środków  finansowych  dla  Komendy  Powiatowej  Policji,  przenieść
po  punkcie  z  Uchwałą  w  sprawie  udzielenia  Prezydentowi  Miasta  Racibórz  absolutorium
w wyniku wykonania budżetu za rok 2022. Następnie z uwagi, że do przedstawionego wniosku
radni nie wnieśli uwag zarządził głosowanie. 
Głosowano wniosek w sprawie:
wprowadzenia  następujących  zmian  porządku  obrad:  1)  z  uwagi  na  usprawiedliwioną
nieobecność  przedstawicieli  stowarzyszenie  zdjąć  z  porządku  obrad  pkt.  3  -  Uroczyste
wręczenie  Medalu  Honorowego  Miasta  Raciborza  nadanego  Stowarzyszeniu  Przyjaciół
Człowieka  "Tęcza".  2)  Uchwałę  w  sprawie  Gminnego  Programu  Rewitalizacji  dla  Miasta
Racibórz do roku 2030,  Uchwałę w sprawie zmiany budżetu miasta na 2023 rok,  Uchwałę
w sprawie zmiany budżetu miasta na 2023 rok (druga uchwała), Uchwałę w sprawie zmiany
wieloletniej prognozy finansowej oraz Uchwałę w sprawie przekazania środków finansowych
dla  Komendy  Powiatowej  Policji  w  Raciborzu  przenieść  po  pkt.  z  Uchwałą  w  sprawie
udzielenia Prezydentowi Miasta Racibórz absolutorium z tytułu wykonania budżetu za 2022
rok.
Wyniki głosowania
ZA: 16, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 3, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3
Wyniki imienne:
ZA (16)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Zygmunt 
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Kobylak, Michał Kuliga, Mirosław Lenk, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna 
Poznakowska, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, 
Eugeniusz Wyglenda
WSTRZYMUJĘ SIĘ (3)
Leon Fiołka, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski
NIEOBECNI (3)
Dawid Łomnicki, Anna Ronin, Anna Wacławczyk

Rada przyjmując powyższe wnioski ustaliła następujący porządek obrad:

1. Otwarcie sesji, przedstawienie porządku obrad, głosowanie ewentualnych zmian.
2. Przyjęcie protokołu z LVIII sesji Rady Miasta Racibórz.
3. Uchwała w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego Samodzielnego Publicznego

Zakładu  Opieki  Zdrowotnej  pod  nazwą  Raciborskie  Centrum  Rehabilitacji  Osób
Niepełnosprawnych za okres od 1 stycznia 2022 r. do 31 grudnia 2022 r.

4. Uchwała w sprawie oceny sytuacji ekonomiczno – finansowej Samodzielnego Publicznego
Zakładu  Opieki  Zdrowotnej  pod  nazwą  Raciborskie  Centrum  Rehabilitacji  Osób
Niepełnosprawnych.

5. Uchwała  w  sprawie  określenia  wysokości  opłat  za  korzystanie  z  wychowania
przedszkolnego w placówkach prowadzonych przez Miasto Racibórz.

6. Uchwała w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania
przestrzennego  dla  terenu  zlokalizowanego  w  jednostce  strukturalnej  Śródmieście
w Raciborzu.

7. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności działki gruntu położonej
w Raciborzu przy ulicy Odrodzenia.

8. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na zbycie prawa użytkowania wieczystego działek
gruntu, położonych w Raciborzu w rejonie ul. 1 Maja.

9. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości zabudowanej, położonej
w Raciborzu przy ul. Krętej 5.

10. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na nabycie do gminnego zasobu nieruchomości prawa
własności nieruchomości niezabudowanej położonej w Raciborzu przy ul. Ocickiej.

11. Uchwała Rady Miasta w sprawie wyrażenia zgody na dokonanie darowizny na rzecz Skarbu
Państwa, prawa własności nieruchomości położonej w Raciborzu w rejonie ul. Rybnickiej.

12.  Raport o stanie Miasta Racibórz za rok 2022:
1) Przedstawienie raportu.
2) Debata nad raportem.
3) Uchwała w sprawie udzielenia Prezydentowi Miasta Racibórz wotum zaufania.

13. Uchwała  w  sprawie  zatwierdzenia  sprawozdania  finansowego  wraz  ze  sprawozdaniem
z wykonania budżetu za 2022 rok.

14. Uchwała  w  sprawie  udzielenia  Prezydentowi  Miasta  Racibórz  absolutorium  z  tytułu
wykonania budżetu za 2022 rok.

15. Uchwała w sprawie Gminnego Programu Rewitalizacji dla Miasta Racibórz do roku 2030.
16. Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2023 r.
17. Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2023 rok. (druga uchwała)
18. Uchwała w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.
19. Uchwała w sprawie przekazania środków finansowych dla Komendy Powiatowej Policji

w Raciborzu.
20. Uchwała w sprawie powołania Zespołu ds. zaopiniowania kandydatów na ławników.
21. Uchwała w sprawie przekazania wniosku grupy mieszkańców Raciborza do Komisji Skarg,

Wniosków i Petycji.
22. Uchwała w sprawie rozpatrzenia petycji z dnia 04 marca 2023 rok.
23. Uchwała w sprawie rozpatrzenia petycji z dnia 26 marca 2023 rok.
24. Uchwała w sprawie przekazania wniosku mieszkańca Raciborza według właściwości.
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25. Sprawozdanie Prezydenta o pracach realizowanych w okresie międzysesyjnym.
26. Wolne wnioski i informacje.
27. Zakończenie sesji.

2. Przyjęcie protokołu z LVIII sesji Rady Miasta Racibórz.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na brak zgłoszeń do dyskusji zarządził 
głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia protokołu z LVIII sesji Rady Miasta Racibórz. 
Wyniki głosowania
ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 4, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3
Wyniki imienne:
ZA (15)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Zygmunt 
Kobylak, Michał Kuliga, Mirosław Lenk, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna 
Poznakowska, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Eugeniusz Wyglenda
WSTRZYMUJĘ SIĘ (4)
Leon Fiołka, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, Zuzanna Tomaszewska
NIEOBECNI (3)
Dawid Łomnicki, Anna Ronin, Anna Wacławczyk

3. Uchwała w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego Samodzielnego Publicznego
Zakładu  Opieki  Zdrowotnej  pod  nazwą  Raciborskie  Centrum  Rehabilitacji  Osób
Niepełnosprawnych za okres od 1 stycznia 2022 r. do 31 grudnia 2022 r.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie. 
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego Samodzielnego 
Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej pod nazwą Raciborskie Centrum Rehabilitacji Osób 
Niepełnosprawnych za okres od 1 stycznia 2022 r. do 31 grudnia 2022 r.
Wyniki głosowania
ZA: 19, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3
Wyniki imienne:
ZA (19)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima,
Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, Henryk 
Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał 
Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (3)
Dawid Łomnicki, Anna Ronin, Anna Wacławczyk

Rada  podjęła  Uchwałę  Nr  LIX/841/2023 w  sprawie  zatwierdzenia  sprawozdania  finansowego
Samodzielnego  Publicznego  Zakładu  Opieki  Zdrowotnej  pod  nazwą  Raciborskie  Centrum
Rehabilitacji  Osób  Niepełnosprawnych  za  okres  od  1  stycznia  2022  r.  do  31  grudnia  2022  r.

4. Uchwała w sprawie oceny sytuacji ekonomiczno – finansowej Samodzielnego Publicznego
Zakładu  Opieki  Zdrowotnej  pod  nazwą  Raciborskie  Centrum  Rehabilitacji  Osób
Niepełnosprawnych.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych      
do dyskusji zarządził głosowanie uchwały wraz dopisaniem w paragrafie 1 słowa "pozytywną". 
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Głosowano w sprawie:
 przyjęcia Uchwały w sprawie oceny sytuacji ekonomiczno – finansowej Samodzielnego 

Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej pod nazwą Raciborskie Centrum Rehabilitacji Osób 
Niepełnosprawnych z dopisaniem w paragrafie 1 słowa "pozytywną".
Wyniki głosowania
ZA: 19, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3
Wyniki imienne:
ZA (19)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima,
Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, Henryk 
Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał 
Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (3)
Dawid Łomnicki, Anna Ronin, Anna Wacławczyk

Rada podjęła  Uchwałę Nr LIX/842/2023 w sprawie oceny sytuacji  ekonomiczno – finansowej
Samodzielnego  Publicznego  Zakładu  Opieki  Zdrowotnej  pod  nazwą  Raciborskie  Centrum
Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych.

5.  Uchwała  w  sprawie  określenia  wysokości  opłat  za  korzystanie  z  wychowania
przedszkolnego w placówkach prowadzonych przez Miasto Racibórz.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie. 
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie określenia wysokości opłat za korzystanie z wychowania 
przedszkolnego w placówkach prowadzonych przez Miasto Racibórz (po konsultacjach). 
Wyniki głosowania
ZA: 18, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 4
Wyniki imienne:
ZA (18)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima,
Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, Henryk Mainusz, Ludmiła
Nowacka, Justyna Poznakowska, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Zuzanna 
Tomaszewska, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (4)
Mirosław Lenk, Dawid Łomnicki, Anna Ronin, Anna Wacławczyk

Rada podjęła  Uchwałę Nr LIX/843/2023 w sprawie określenia wysokości opłat  za korzystanie
z wychowania przedszkolnego w placówkach prowadzonych przez Miasto Racibórz.

6. Uchwała w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania
przestrzennego  dla  terenu  zlokalizowanego  w  jednostce  strukturalnej  Śródmieście
w Raciborzu.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego dla terenu zlokalizowanego w jednostce strukturalnej 
Śródmieście w Raciborzu. 
Wyniki głosowania
ZA: 18, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 2, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2
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Wyniki imienne:
ZA (18)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Zygmunt 
Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, 
Henryk Mainusz, Justyna Poznakowska, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, 
Zuzanna Tomaszewska, Eugeniusz Wyglenda
WSTRZYMUJĘ SIĘ (2)
Leon Fiołka, Ludmiła Nowacka
NIEOBECNI (2)
Anna Ronin, Anna Wacławczyk

Rada podjęła  Uchwałę Nr LIX/844/2023 w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego
planu  zagospodarowania  przestrzennego  dla  terenu  zlokalizowanego  w  jednostce  strukturalnej
Śródmieście w Raciborzu. 

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że za tą podjętą uchwałę odpowiada Pani Mariola
Isańska – Matela, Naczelnik Wydziału Urbanistyki i Inwestycji, która odchodzi na emeryturę,
stąd chciałby wykorzystać okazję, aby podziękować Pani Naczelnik za wszystkie lata pracy,
za ten czas,  który Pani spędziła tutaj i  za wkład dla całej wspólnoty samorządowej (brawa,
wręczenie kwiatów i podziękowania).

7. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności działki gruntu położonej
w Raciborzu przy ulicy Odrodzenia.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności działki gruntu 
położonej w Raciborzu przy ulicy Odrodzenia. 
Wyniki głosowania
ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 2, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 5
Wyniki imienne:
ZA (15)
Irena Białuska, Marian Czerner, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Zygmunt 
Kobylak, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, Henryk Mainusz, Ludmiła 
Nowacka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, Eugeniusz Wyglenda
WSTRZYMUJĘ SIĘ (2)
Marcin Fica, Michał Kuliga
NIEOBECNI (5)
Dawid Łomnicki, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Paweł Rycka, Anna Wacławczyk

Rada podjęła Uchwałę Nr LIX/845/2023 w sprawie  wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności
działki gruntu położonej w Raciborzu przy ulicy Odrodzenia. 

8. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na zbycie prawa użytkowania wieczystego działek
gruntu, położonych w Raciborzu w rejonie ul. 1 Maja.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zbycie prawa użytkowania wieczystego 
działek gruntu, położonych w Raciborzu w rejonie ul. 1 Maja. 
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Wyniki głosowania
ZA: 19, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3
Wyniki imienne:
ZA (19)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima,
Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, Henryk 
Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał 
Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (3)
Dawid Łomnicki, Anna Ronin, Anna Wacławczyk

Rada podjęła Uchwałę Nr LIX/846/2023 w sprawie  wyrażenia zgody na zbycie prawa 
użytkowania wieczystego działek gruntu, położonych w Raciborzu w rejonie ul. 1 Maja.  

9. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości zabudowanej, położonej
w Raciborzu przy ul. Krętej 5.

 Radny Michał Szukalski przekazał, że Komisja GMOŚiBP pozytywnie zaopiniowała projekt
przedmiotowej uchwały.

 Radna  Justyna  Henek  –  Wypior  przekazała,  że  Komisja   RGBiF pozytywnie  zaopiniowała
projekt przedmiotowej uchwały.

 Rady Marcin Fica zapytał dlaczego tej nieruchomości nie dajemy do budżetu? Ministerstwo,
rząd daje  pieniądze na  remonty pustostanów,  dlaczego z  tego programu nie  będziemy tego
realizować, tylko sprzedajemy wszystko, co się tylko da, a na mieszkania ludzie czekają.

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że nie każdy budynek ma racjonalne uzasadnienie
do tego, aby go wciągnąć do zasobu mieszkaniowego. Dalej wskazał, że stan tego obiektu jest
naprawdę  katastrofalny  i  jeśli  ktokolwiek  będzie  go  kupował,  to  prawdopodobnie
nie ze względu na zabudowanie, ale na samą działkę.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dalszej dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości zabudowanej, 
położonej w Raciborzu przy ul. Krętej 5. 
Wyniki głosowania
ZA: 17, PRZECIW: 2, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3
Wyniki imienne:
ZA (17)
Irena Białuska, Marian Czerner, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Zygmunt Kobylak, Michał
Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, 
Justyna Poznakowska, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Zuzanna 
Tomaszewska, Eugeniusz Wyglenda
PRZECIW (2)
Marcin Fica, Leon Fiołka
NIEOBECNI (3)
Dawid Łomnicki, Anna Ronin, Anna Wacławczyk

Rada podjęła Uchwałę Nr LIX/847/2023 w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości 
zabudowanej, położonej w Raciborzu przy ul. Krętej 5. 
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10.  Uchwała  w  sprawie  wyrażenia  zgody  na  nabycie  do  gminnego  zasobu  nieruchomości
prawa własności nieruchomości niezabudowanej położonej w Raciborzu przy ul. Ocickiej.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie do gminnego zasobu nieruchomości 
prawa własności nieruchomości niezabudowanej położonej w Raciborzu przy ul. Ocickiej. 
Wyniki głosowania
ZA: 19, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3
Wyniki imienne:
ZA (19)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima,
Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, Henryk 
Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał 
Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (3)
Dawid Łomnicki, Anna Ronin, Anna Wacławczyk

Rada podjęła Uchwałę Nr LIX/848/2023 w sprawie  wyrażenia zgody na nabycie do gminnego 
zasobu nieruchomości prawa własności nieruchomości niezabudowanej położonej w Raciborzu 
przy ul. Ocickiej.

11.  Uchwała  Rady Miasta  w sprawie  wyrażenia  zgody na  dokonanie  darowizny na  rzecz
Skarbu  Państwa,  prawa  własności  nieruchomości  położonej  w  Raciborzu  w  rejonie
ul. Rybnickiej.

 Radna  Justyna  Henek  –  Wypior  przekazała,  że  Komisja   RGBiF pozytywnie  zaopiniowała
projekt przedmiotowej uchwały.

 Radna Magdalena Kusy prosiła o omówienie przez wydział  tej  uchwały,  bo nie było takiej
możliwości na komisji.

 Naczelnik  Wydziału  Gospodarki  Nieruchomościami  Małgorzata  Rudnicka  –  Głowińska
przekazała,  że  projekt  obejmuje wyrażenie  zgody na dokonanie  darowizny na rzecz Skarbu
Państwa  nieruchomości  niezabudowanej,  przy  ulicy  Rybnickiej.  Państwo  uprzednio
podejmowaliście  uchwałę  o  dokonanie  transakcji  zamiany  również  ze  Skarbem  Państwa
na nieruchomość położoną przy ulicy Reymonta, gdzie aktualnie mieści się siedziba Powiatowej
Komendy  Straży  Pożarnej.  Finalnie  do  tej  transakcji  zamiany  nie  dojdzie  z  uwagi  na  to,
że po oszacowaniu tych nieruchomości ze strony gminy, czyli przy ulicy Rybnickiej i po stronie
Skarbu Państwa, czyli nieruchomości przy ulicy Reymonta, jest duża różnica po stronie Gminy.
W uzasadnieniu szczegółowo to opisano. Wartość nieruchomości przy ulicy Rybnickiej opiewa
na kwotę 1.610.215 zł, jeżeli chodzi o Reymonta, to jest kwota 6.608.400 zł. Także tutaj sama
dopłata  po  stronie  Gminy  przy  realizacji  transakcji  zamiany  opiewałaby  na  kwotę  netto
4.627.000 zł. Miasto na ten moment w planie budżetu nie ma takiej kwoty ujętej, w związku
z  powyższym w ramach  porozumienia  z  komendą,  starostą,  wojewodą,  odstępujemy od  tej
transakcji zamiany i darujemy nieruchomość tylko i wyłącznie z zasobu Gminy na ten bardzo
ważny i pilny cel, czyli budowy nowej komendy straży na tym terenie.

 Radny Mirosław Lenk przekazał, że nikt z nas nie kwestionuje potrzeby przeznaczenia tego
terenu na budowę nowej  siedziby Komendy Państwowej  Straży Pożarnej.  Natomiast  widać,
że wartość tych nieruchomości rzeczywiście jest nieporównywalna. Zapytał więc jak daleko są
zaawansowane uzgodnienia z wojewodą? Bo mówiliśmy na Komisji Rozwoju Gospodarczego,
Budżetu i  Finansów, że będzie to transakcja w obie strony. To znaczy, że nie wyobrażamy
sobie, żeby wojewoda nam nie podarował tego terenu, to są cele publiczne, więc myślę, że taka
darowizna jest możliwa. Jak Pan Prezydent ocenia, kiedy ta darowizna nastąpi?
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 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że oczywiście, do takiej darowizny może dojść
wtedy, jak Straż Pożarna się wyprowadzi do nowej siedziby. Jak skończą budowę, to wtedy
będzie to finalizowane i póki co taka jest wola organu.

 Radny Mirosław Lenk przekazał,  że nic złego być sponsorem w słusznej sprawie,  niemniej
jednak  interes  Gminy  wymaga  również  posiadania  dobrze  zlokalizowanych  nieruchomości,
a  ta  jest  wyjątkowo  dobra  do  zagospodarowania,  np.  na  budownictwo  mieszkaniowe
wielorodzinne. Uznał, że własność nie jest przeszkodą. 

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że warto też podkreślić, że szacunki dotyczące
wartości  nieruchomości  obejmują  kwestie  bardziej  w trybie  odtworzeniowym, to  co jest  na
działce,  stąd  one  nie  do  końca  oddają  rzeczywistą  wartość.  Tak,  więc  te  budynki,  one  tak
naprawdę  nie  nadają  się  raczej  do  tego,  żeby  je  wykorzystać,  tylko  raczej  do  wyburzenia.
Z drugiej strony to nie jest taka powszechna branża, która gdzieś jest w obrocie, by można było
porównawczo do czegoś się odnieść.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do
dalszej dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały Rady Miasta w sprawie wyrażenia zgody na dokonanie darowizny na rzecz
Skarbu  Państwa,  prawa  własności  nieruchomości  położonej  w  Raciborzu  w  rejonie
ul. Rybnickiej. 
Wyniki głosowania
ZA: 19, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3
Wyniki imienne:
ZA (19)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima,
Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, Henryk 
Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał 
Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (3)
Dawid Łomnicki, Anna Ronin, Anna Wacławczyk

Rada podjęła Uchwałę Nr LIX/849/2023 w sprawie wyrażenia zgody na dokonanie darowizny        
na rzecz Skarbu Państwa, prawa własności nieruchomości położonej w Raciborzu w rejonie             
ul. Rybnickiej. 

12. Raport o stanie Miasta Racibórz za rok 2022:

1) Przedstawienie raportu.

 Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy przedstawił  Raport  o  stanie  miasta  za  2022 r.  w formie
prezentacji.  Na  początek  wskazał,  że  najważniejsze  dane  i  wskaźniki  przedstawiają  się
następująco: wykonanie planowanych dochodów – 272 820 858,04 zł, wykonanie wydatków –
298 117 692,14 zł, deficyt operacyjny – 2 817 014,16 zł, deficyt budżetu – 25 296 834,10 zł,
dochody własne  -  39  %,  dotacje  –  23  %,  subwencje  –  16  %,  udziały  w podatku od osób
fizycznych i prawnych - 22 %, wskaźnik dochodowości – 5 740,00 zł/mieszkańca. Struktura
wydatków i wskaźniki: wydatki bieżące - 253 608 885,36 zł (85,07 %), w tym: wynagrodzenia
i pochodne – 36,52 %, udzielone dotacje na zadania bieżące – 10,95 %, wydatki na obsługę
długu – 0,71 %, pozostałe wydatki bieżące - 36,89 %. Wydatki majątkowe – 44 508 806, 78 zł
(14,93  %).  Zadłużenie:  kwota  długu  –  34  957  163,34  zł,  wskaźnik  zadłużenia  –  12,8  %.
Dalej przedstawił dane finansowe spółek miejskich. Łączny wynik finansowy spółek osiągnął
rekordowy  wynik:  4 421  440  zł.  Następnie  przedstawiając  realizację  uchwał  Rady  Miasta
przekazał,  że na 200 uchwał,  128 zostało zrealizowanych, 39 pozostaje w trakcie realizacji,
19 uchylono, 8 unieważniono, 6 zmieniono. Dalej przedstawił następujące kluczowe zadania
zrealizowane w 2022 r.:
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 Budowa żłobka w Raciborzu: 
 wartość całkowita: 4 286 516,18 zł, 
 dofinansowanie: 3 300 000,00 zł (95%)

 "Raciborskie Centrum Aktywnej Integracji Społecznej" - Budowa obiektu z wyposażeniem:
 wartość całkowita: 4 800 000,00 zł,
 dofinansowanie: 4 000 000,00 zł (wg stanu na dzień 31.12.2022 r.)

 Budowa Przedszkola ZSP1 w Raciborzu Markowicach:
 wartość całkowita: 9 696 623,00 zł
 dofinansowanie RFIL: 3 627 836,00 zł (wg stanu na dzień 31.12.2022 r.)

 Przebudowa  drogi  wojewódzkiej  nr  935  na  odcinku  od  ul.  Jana  do  mostu  na  Uldze
w Raciborzu:

 wartość całkowita: 22 577 487,83 zł
 dofinansowanie: 18 050 000,00 zł (80%)

 Bezpieczni i świadomi mieszkańcy Raciborza na przejściach dla pieszych:
 wartość całkowita: 164 977,19 zł
 dofinansowanie: 77 275,32 zł (47%)

 Zadanie pn. Przebudowa ul. Bolesława Prusa i ul. Słonecznej w Raciborzu:
 wartość całkowita: 2 828 979,86 zł
 dofinansowanie: 1 414 489,93 zł (50%)

 Zadanie pn. Przebudowa ul. Gen. Józefa Bema w Raciborzu:
 wartość całkowita: 2 031 364,98 zł
 dofinansowanie: 978 165,26 zł (48%)

 Przebudowa ul. Cecylii i ul. Marii Rodziewiczówny w Raciborzu:
 wartość całkowita: 3 588 813,74 zł
 dofinansowanie: 1 757 615,40 zł (49%)

 Budowa Punktu Selektywnej Zbiórki Odpadów Komunalnych (PSZOK) – etap II:
 wartość całkowita: 1 877 196,42 zł
 dofinansowanie: 1 198 015,89 zł (64%)

 Wsparcie rozwoju OZE na terenie miasta Racibórz – projekt grantowy:
 wartość całkowita: 2 741 923,49 zł
 dofinansowanie: 2 604 827,32 zł (95%)

 Zagospodarowanie Bulwarów Nadodrzańskich- Lewy Brzeg Odry w Raciborzu:
 wartość całkowita: 2 014 068,16 zł
 dofinansowanie: 1 913 364,75 zł (95%)

 Granty PPGR - Wsparcie dzieci i wnuków byłych pracowników PGR w rozwoju cyfrowym:
 wartość całkowita: 339 120,00 zł
 dofinansowanie: 339 120,00 zł (100%)

 Cyfrowa Gmina:
 wartość całkowita: 1 460 598,68 zł
 dofinansowanie: 1 460 598,68 zł (100%)

Następnie omówił Gospodarkę Komunalną, gdzie w 2022 r. rozbudowano i zmodernizowano sieć
wodociągową (2,03 km) oraz sieć sanitarną (1,7 km). Dobudowano na 8 przejściach dla pieszych
dedykowane oświetlenie. W dniu 20 lipca 2022 r., we współpracy z XOOG Klastry Energii P.S.A.,
podpisano umowę powołującą  Raciborski  Klaster  Energii.  W listopadzie  2022 r.  Urząd Miasta
w Raciborzu po zawarciu stosownych umów z podmiotem wprowadzającym paliwa stałe do obrotu
oraz  lokalnym  podmiotem  dystrybuującym,  przystąpił  do  sprzedaży  węgla  dla  mieszkańców.
Ponad 600 gospodarstw zakupiło węgiel  po cenie preferencyjnej – 1 650 zł/t.  Miasto Racibórz
wypłaciło również 2 061 dodatków węglowych, na łączną kwotę 6 183 000,00 zł. Od 1 stycznia
2022  r.  Przedsiębiorstwo  Komunalne  odpowiada  za  odbiór  odpadów  komunalnych  na  terenie
Miasta  Racibórz.  Dzięki  podpisaniu  umowy  ze  spółką  miejską  możliwe  jest  zapewnienie
wykonania  usługi  za  opłatą  21,00  zł/os.  za  miesiąc,  najniższą  w  regionie.  Odbiór  odpadów
zmieszanych  oraz  segregowanych  odbywa  się  w  następujących  frakcjach:  tworzywa  sztuczne,
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szkło, papier, żużle i popioły, odpady zielone, odpady wielkogabarytowe, tekstylia, zużyty sprzęt,
leki  –  łącznie  19  284  Mg  odpadów.  Z  kolei  1  694  Mg  mieszkańcy  dostarczyli  do  PSZOK.
W zakresie Transportu przekazał, że długość wszystkich dróg publicznych: 191 km, w tym 146 km
dróg  gminnych.  Długość  dróg  rowerowych:  26  km.  Wielkość  strefy  płatnego  parkowania:
306  stanowisk.  W  2022  r.  zakończono  działania  związane  z  realizacją  kluczowej  dla  miasta
inwestycji  pn.  "Budowa  Regionalnej  Drogi  Racibórz  –  Pszczyna  na  odcinku  od  włączenia
do DK 45 w gminie Rudnik do ul. Sportowej w Rybniku – Etap 4 i Etap 5 Wschodnia Obwodnica
Raciborza".  W  zakresie  Gospodarki  Mieszkaniowej  Miejski  Zarząd  Budynków  w  Raciborzu
administrował  2  871  lokalami  o  powierzchni  145  047  m2 oraz  157  budynkami.  Liczba  osób
oczekujących na mieszkania komunalne: 402, w tym na lokal socjalny: 138. Sprzedano 10 działek
budowlanych położonych przy ul.  Greckiej.  Sprzedano w trybie przetargowym 1 nieruchomość
inwestycyjną  położoną  przy  ul.  Brzozowej  o  powierzchni  1,9  ha  na  realizację  zabudowy
mieszkaniowej.  Sprzedano  również  w  trybie  przetargowym  nieruchomość  położoną  przy
ul. Drewnianej oraz przy ul. Starowiejskiej 50. Miasto Racibórz złożyło wniosek o dofinansowanie
i  pozyskało  kwotę  35  573  754,58  zł  z  Funduszu  Dopłat  w  ramach  Rządowego  Programu
Budownictwa  Komunalnego  realizowanego  przez  Bank  Gospodarstwa  Krajowego.  Realizacja
przedsięwzięcia polegać będzie na budowie dwóch budynków mieszkalnych wielorodzinnych przy
ul. Łąkowej w Raciborzu. Planowa liczba powstającego zasobu to 120 lokali. W zakresie Polityki
Społecznej  OPS  udzielił  wsparcia  493  rodzinom,  liczącym  760  osób.  Z  usług  opiekuńczych
skorzystały 152 osoby.  Świadczenia rodzinne otrzymało 2 454 rodzin.  Świadczenia z  funduszu
alimentacyjnego  wypłacano  na  rzecz  294  dzieci.  Złożono  1  477  wniosków  na  dodatki
mieszkaniowe na łączną kwotę 2 489 194,80 zł. Świadczenie 500+ przyznano dla 7 606 dzieci.
W związku z wybuchem wojny i trwającymi działaniami militarnymi na Ukrainie Miasto Racibórz
podjęło  czynności  mające  na  celu  udzielenie  pomocy  i  zapewnienie  schronienia  uchodźcom.
Ośrodek Sportu i Rekreacji realizował zadanie pn. "Kryzys uchodźczy", które obejmowało m.in.:

 zapewnienie zakwaterowania w pokojach noclegowych na hali widowiskowo - sportowej
przy ul. Łąkowej 31 oraz na kempingu przy ul. Markowickiej 1 (w okresie od 26 lutego
do 15 grudnia, w sumie skorzystały 193 osoby),

 adaptację lokali w budynku przy ul. Bukowej 1 (w okresie od 21 marca do 15 grudnia,
w sumie skorzystały 162 osoby).

W 2022 r. zostało nadanych 1 397 numerów PESEL obywatelom Ukrainy przybyłym w związku
z konfliktem zbrojnym. Od pierwszych dni wojny Miasto Racibórz wspierało także mieszkańców
partnerskiego  miasta  Tyśmienica  na  Ukrainie.  W  urzędzie  funkcjonował  system  pomocy
humanitarnej  (uruchomiono  magazyn  z  pomocą  humanitarną,  zorganizowano  również  kilka
transportów do Tyśmienicy). Wielu uchodźców znalazło zakwaterowanie w domach i mieszkaniach
osób prywatnych. Osoby, które udzieliły tego rodzaju wsparcia mogły skorzystać ze świadczenia
pieniężnego  pochodzącego  z  Funduszu  Pomocy.  W  2022  r.  z  tego  tytułu  wypłacono  kwotę
2 520 120,00 zł. Ze świadczeń rodzinnych w 2022 r. skorzystało 79 ukraińskich rodzin. Na wypłatę
świadczeń rodzinnych w ramach OPS wydatkowana została kwota w wysokości 320 467,30 zł.
W zakresie oświaty i wychowania przekazał, że w 2022 r. w gminie funkcjonowało 16 przedszkoli,
w  tym  4  w  zespołach  szkolno  -  przedszkolnych  (Markowice,  Ocice,  Płonia  i  Studzienna)
oraz  10  szkół  podstawowych.  Ilość  uczniów  korzystających  ze  szkół  to  łącznie  3  206,
a z przedszkoli 1 727. Z nauki w niepublicznych żłobkach i punktach opieki korzystało 270 dzieci,
a 222 dzieci ze żłobka publicznego. W raciborskich placówkach oświatowych zatrudniono osoby
na 612,5 etatach (121,5 etatów w przedszkolach i 491 etatów w szkołach). W kwestii Działalności
Kulturalnej  przekazał,  że  nasza  Biblioteka  ma  8  879  czytelników,  260  276  wypożyczonych
materiałów  bibliotecznych,  6  888  nowych  egzemplarzy  bibliotecznych.  Zorganizowano
400  imprez,  350  lekcji  bibliotecznych.  W  maju  2022  r.  zakończono  realizację  trwającego
od września 2019 r. projektu „Biblioteka bez barier” w ramach RPO Województwa Śląskiego na
lata  2014-2020  (Europejski  Fundusz  Społeczny,  wartość  projektu  702  000,00  zł.  Muzeum
zorganizowało 44 wydarzenia muzealne, w których uczestniczyło 4 481 osób w tym 17 wystaw
stałych, 118 lekcji muzealnych. Pozyskano 177 nowych zabytków w zbiorach. W 2022 r. SOWĘ
odwiedziło  10  014  osób.  Oprócz  działalności  podstawowej,  tzn.  udostępniania  eksponatów
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oraz  Majsterni,  Dział  Innowacji  Muzeum  w  Raciborzu,  koordynujący  inicjatywę  SOWA,
organizuje  wydarzenia,  włącza  się  do  imprez  organizowanych  przez  inne  podmioty,  a  także
poszerza  swoją  ofertę  prowadząc  warsztaty  dla  dzieci  i  rodzin.  Raciborskie  Centrum  Kultury
zorganizowało 357 wydarzeń kulturalnych oraz 22 przedsięwzięcia. W zakresie Turystki, Sportu
i  Rekreacji  przekazał,  że  w  ubiegłym  roku  udało  się  pozyskać  dofinansowania  dla  zadania
pn.  "Rozbudowa  Raciborskiego  Centrum  Aktywnej  Integracji  Społecznej  -  Budowa  basenu
zewnętrznego  wraz  z  wodnym  placem  zabaw  przy  ul.  Zamkowej  4".  Wartość  całkowita:
35 000 000,00 zł,  dofinansowanie:  31 500 000,00 zł.  Pozostałe wydarzenia to:  Dni Raciborza,
Otwarcie Bulwarów Nadodrzańskich, Festiwal Górnej Odry, Rajd rowerowy "Rajdy dla frajdy",
Dzień Dziecka w Ogródku Jordanowskim, Święto Dyni oraz Powitanie wiosny. Dalej odbyły się
Pływadła,  Raciborski  Festiwal  Średniowieczny,  Festiwal  Podróżniczy  Wiatraki  organizowany
przez  RCK,  Rapowy  balet  na  plaży  miejskiej  oraz  OFF-ka  Ogólnopolski  Festiwal  Teatralny.
W  zakresie  rozwoju  gospodarczego  zwrócił  uwagę  na  działania  programu  „Lokale  na  start”,
z  którego  skorzystało  5  przedsiębiorców  działających  w  branży:  księgowej,  internetowej
i  stacjonarnej  sprzedaży  detalicznej,  rozrywkowej  i  rekreacyjnej,  opieki  zdrowotnej.  Miasto
promowane było na następujących wydarzeniach gospodarczych: XII Europejski Kongres Małych
i  Średnich  Przedsiębiorstw,  World  Urban  Forum  11  -  Światowe  Forum  Miejskie  (WUF),
XIV Europejski Kongres Gospodarczy, Property Forum, PAIH Forum Biznesu, projekt „POWER”,
projekt  „InspiratON  -  Czas  na  Zawodowców”.  Dalej  przekazał,  że  Raciborski  Inkubator
Przedsiębiorczości  prowadzi  doradztwo  biznesowe  oraz  przeprowadził  dla  NGO  w  wymiarze
po  40  godzin  miesięcznie,  6  wydarzeń  biznesowych,  szkolenia  oraz  spotkania  informacyjno  -
konsultacyjne,  8  praktycznych  warsztatów  przedsiębiorczości  w  wybranych  szkołach  średnich.
Dalej  wspomniał  o  5  333  funkcjonujących  podmiotach  gospodarczych  i  320  nowo
zarejestrowanych firmach w systemie REGON. Sprzedano dwa tereny inwestycyjne: nieruchomość
przy ul. Brzozowej i nieruchomość przy ul. Drewnianej. W obszarze Środowiska miało miejsce
169 udzielonych dotacji na inwestycje ograniczające niską emisję, 7 dotacji do montażu urządzeń
wykorzystujących odnawialne źródła energii na potrzeby przygotowania ciepłej wody użytkowej.
Zostało rozpatrzonych 11 wniosków o dofinansowanie prac związanych z usuwaniem azbestu -
w sumie usunięto 178 ton azbestu. Zorganizowano 1 konkurs i 5 akcji, które propagowały ochronę
środowiska w mieście. Następnie w zakresie Aktywności Społecznej przekazał, że w 2022 r. odbył
się  nabór  do  VII  edycji  Budżetu  Obywatelskiego,  w  ramach  której  mieszkańcy  zgłosili
20 projektów, z czego 16 zakwalifikowały się do głosowania. W ramach głosowania do realizacji
wyłoniono 4 projekty: 

 „Bezpieczna ścieżka pieszo-rowerowa Nowe Zagrody” - 444 głosy, 950 000,00 zł,
 „Szkolny plac zabaw SP1 Ostróg” - 430 głosów, 300 000,00 zł,
 „Oświetlenie boiska LKS 07 Markowice” - 294 głosy, 208 965,86 zł,
 „Estadio de Tuwima - schody na boisko sportowe” - 102 głosy, 20 000,00 zł.

W 2022 r. w ramach inicjatywy lokalnej zrealizowano 10 zadań:
 Gra terenowa - Słowiańskie Legendy,
 Wspieranie i rozpowszechnianie kultury fizycznej,
 Wymiana bramy głównej garażu,
 Bliżej natury - letnia szkoła dla dzieci i młodzieży,
 Zielona przystań w ekozakątku,
 Doposażenie placu zabaw przy Zespole Żłobków w Raciborzu,
 Zawody Cross Games dla małych i dużych edycja 2022,
 Strefa relaksu w przedszkolu nr 16 w Raciborzu,
 Strażak oczami dziecka - świadomość, bezpieczeństwo, ekologia, zabawa,
 Nowe wejście na tereny rekreacyjno-sportowe Zespołu Szkolno - Przedszkolnego nr 3

w Raciborzu.
Na realizację zadań ujętych w Programie współpracy z organizacjami pozarządowymi zaplanowano
3 820 000,00zł, a rozdysponowano 3 952 423,00 zł w tym: 3 728 842,00 zł na wsparcie realizacji
zadań publicznych i 223 581,00 zł w trybie pozakonkursowym.
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2) Debata nad raportem.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że w pierwszej kolejności w debacie zabiorą
głos mieszkańcy. Do debaty zgłosił się Pan Michał Fita i Pan Tomasz Cofała.

 Pan Michał Fita przekazał, że Raciborzanie zadają coraz częściej pytanie, czy Racibórz już jest
wielki. Według Raportu o stanie miasta jest nas coraz mniej. Na koniec roku 2018 było nas
ponad 54 tyś, a na koniec roku 2022 jest nas już tylko ponad 47,5 tyś. W ciągu jednej kadencji
ubyło 6,9 tyś mieszkańców, tj. ponad 13%. Dodał, że przeglądając raport nie znalazł w nim
wielu sztandarowych haseł, które składały się na słynną „10 Polowego”. Następnie przedstawił
jak sprawdza się ten nowy model zarządzania miasta i jak wygląda ta realizacja „10 Polowego”
na  ostatniej  prostej.  Po  pierwsze  zapytał  więc  na  jakim etapie  jest  obecnie  przekształcanie
Zbiornika Racibórz w zbiornik mokry, jak idzie budowa portu, czy dalej jest mowa o realizacji
kanału Odra – Dunaj i co zrobił prezydent w celu maksymalnie szybkiej realizacji Regionalnej
Drogi  Racibórz  –  Pszczyna?  Dla  przykładu  podał,  że  Miasto  Rybnik  pozyskało  na  ten  cel
165 mln zł. Wskazał również, że za pozyskanie środków na nasz odcinek obwodnicy należy
podziękować  Ministrowi  Michałowi  Wosiowi.  Kolejny  temat  to  linia  kolejowa  północ  –
południe  i  połączenie  Racibórz  –  Głubczyce.  Dodał,  że  doskonale  pamięta,  kto  zainicjował
te  tematy  W  tym  miejscu  podziękował  prezydentowi  jedynie  za  zadeklarowanie  wkładu
własnego tej inwestycji, bo innych działań nie dostrzega. Dalej przechodząc do drugiego punktu
zapytał,  co  z  działkami  dla  młodych za  15% wartości?  W odniesieniu  do punktu trzeciego
przekazał, że współpraca na linii miasto – powiat, gdy chodzi o komunikację, pozostawia wiele
do życzenia. Dalej zapytał, co z taksówkami „na sms”, czy to działa? Wreszcie sztandarowy
punkt, czyli darmowe przejazdy komunikacją miejską. Owszem są, ale tylko dla dzieci i tylko
w ferie. Dalej zapytał na jakim etapie jest usprawnienie ruchu kołowego w mieście. Wskazał,
że  rondo  przy  Mechaniku  to  znów  sukces  Ministra  Michała  Wosia,  podobnie  rondo
przy Auchan i remont DW 935. Dodał, że w „10 Polowego” było jednak więcej rond. Odnośnie
punktu  4  zapytał,  jakie  działania  podjęto  względem siedziby  Ośrodka  Pomocy  Społecznej,
aby znieść tam bariery architektoniczne? Owszem wybudowano windę przy urzędzie miasta.
Dalej  wskazał  na zadanie pn.  zadaszenie lodowiska,  którego chyba już wszyscy mają dość,
a zadaszonego lodowiska jak nie było, tak nie ma. Ma powstać pół lodowiska za kwotę, za którą
kilka  lat  temu  byłby  pełnowymiarowy,  zadaszony  obiekt.  Dalej  zapytał  o  wykorzystanie
zakupionego  sprzętu  lekkoatletycznego  na  wyremontowanym  stadionie,  ile  odbyło  się  tam
imprez sportowych? Czy promowanie aktywności sportowej ogranicza się tylko do powołania
spółki  Unia?  Ile  imprez  biegowych  pozostało  w  Raciborzu?  Dalej  zapytał,  jak  wygląda
współpraca  z  samorządem  powiatowym,  gdy  chodzi  o  ściąganie  lekarzy  i  pielęgniarek
do naszego szpitala, co z preferencyjnymi mieszkaniami dla nich? Jaką też współpracę podjął
Prezydent  z  sąsiednimi  gminami  w  celu  zagospodarowania  terenu  Zbiornika  Racibórz,
gdzie  te  obiecane  atrakcje?  Odnośnie  punktu  piątego  zapytał,  ile  nowych  działek
inwestycyjnych  powstało?  Gdzie  jest  deklarowane  partnerskie  i  poważne  podejście
do  przedsiębiorców  i  inwestorów?  Dodał,  że  Prezydent  zrezygnował  z  oferty  inwestora,
chcącego zainwestować 60 mln zł  w ośrodek rekreacyjny na terenie  dawnej  cegielni.  Dalej
zapytał, czy strefa gospodarcza nadal się rozwija? Jak wygląda współpraca z Rybnikiem w celu
otwarcia na inne miasta z rynkiem rolnym Raciborza? Czy realizowany jest program Młodzi
w Raciborzu? W odniesieniu do punktu 6 przekazał, że o Plac Długosza nie będzie pytał. Dużo
się  mówiło,  dużo  się  obiecało,  a  jaki  jest  efekt,  każdy  widzi.  Dalej  wskazał,  że  Prezydent
wspiera remont dworca oferując teren miasta pod tymczasową poczekalnię. Umieścił tam nawet
swoją  fotografię  licząc  na  to,  że  będzie  kojarzony z  tym remontem.  Uznał,  że  to  następna
sprawa pod którą Prezydent się podpina, nie mając wiele z nią wspólnego. Odnośnie punktu
siódmego  zapytał,  co  stało  się  z  obietnicą  zwiększenia  budżetu  obywatelskiego.  Na  dzisiaj
budżet  ten wcale się  nie zwiększył,  a  co więcej  nie jest  realizowany.  Po raz kolejny pytał,
co  z  Zielonymi  Płucami  Ostroga,  co  z  łącznikiem pomiędzy  ul.  Górną,  a  Opawską?  Dalej
przekazał, że punkty 8 i 9 dotyczą śmieci i czystego powietrza. Zapytał więc, czy w temacie
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ekologii zmieniło się coś poza wymianą prezesa i zmianą nazwy spółki zagospodarowującej
odpady? Mieszkańcy Brzezia skarżą się na uporczywy smród. Można oczywiście przerzucać się
odpowiedzialnością, czy to wina spółki miejskiej, czy firmy zewnętrznej, niemniej zapytał jaka
jest  obecnie  kondycja  kwatery  śmieciowej  naszego składowiska?  Na jak  długo jeszcze  ona
starczy? Dodał, że miasto ma co prawda program ograniczenia niskiej emisji, niemniej zapytał
jak wygląda realizacja postanowień uchwały antysmogowej Województwa Śląskiego? Wskazał,
że w 2022 roku zlikwidowano piece węglowe w 75 lokalach, a mieszkańcy pytają wprost, kiedy
Racibórz będzie wolny od zanieczyszczeń z kopciuchów? Czy sam plan to ma być wszystko?
Wskazał,  że  kiedyś  działała  Komisja  ds.  Czystego  Powietrza.  Zapytał  też,
co z termomodernizacją budynków komunalnych i doposażeniem mieszkań w łazienki? Dodał,
że tych pytań można zadawać więcej, ale i tak Prezydent nie udzieli odpowiedzi. Doświadczenie
uczy, że nawet radni nie mogą doczekać się odpowiedzi. Wskazał, że były to tylko niektóre
punkty  z  „10  Polowego”,  ale  z  tego  już  widać,  że  Prezydent  skupia  się  na  rzeczach  mało
istotnych, a te ważne pozostają bez odpowiedzi lub też są to odpowiedzi wymijające. Dalej
zapytał,  czy plakaty i  bilbordy to są najważniejsze rzeczy dla miasta.  Na koniec w kwestii
polityki personalnej nie pamięta, czy wcześniej w urzędzie miasta miało miejsce tyle zwolnień.
Zapytał jak miasto funkcjonuje bez skarbnika, sekretarza. Wczoraj media doniosły, że jedną
sprawę karną Prezydent już przegrał, co świadczy o tym, jak Prezydent traktuje ludzi i czy jest
osobą godną zaufania. Dodał, że największe inwestycje, które dzieją się w mieście, np. remont
dworca, budowa obwodnicy, to nie zasługa Prezydenta. Nie są to nawet działania zainicjowane
przez  Prezydenta,  ale  to  często  wpisane  do  budżetu  przez  Radę  działania,  które  Prezydent
prezentuje jako osobisty sukces. Ma więc nadzieje, że mieszkańcy widzą co dzieje się w mieście
i  jak  Prezydent  współpracuje  z  Radą,  czy liczy się  z  ich  zdaniem i  że  z  tego wszystkiego
rozliczą  Prezydenta.  Dalej  przytaczając  hasła  Prezydenta  przekazał,  że  dla  niego  jako
mieszkańca Raciborza już dawno stracił wiarygodność. Na plakatach wszystko zawsze ładnie
wygląda,  ale  rzeczywistość  jest  zupełnie  inna.  Obecnie  Racibórz  wyklejony  jest  plakatami,
do tego są jeszcze ulotki, gazetka i portal, ale to nie Prezydent jest najważniejszy, to Racibórz
jest najważniejszy, Racibórz i jego mieszkańcy.               

 Pan Tomasz Cofała przekazał, że będąc radnym powiatowym może pewne sytuacje w mieście
widzieć  inaczej.  Dodał,  że  włodarze  Raciborza  mają  za  nic  bezpartyjnych radnych,  a  także
mieszkańców  dzielnicy  Brzezie.  Nastawiają  mieszkańców  przeciw  tym  właśnie  radnym.
Szczególnie Prezydent Dariusz Polowy przoduje w bilbordowych nagonkach. Dodał, że nadmiar
jednego  świadczy  o  braku  czegoś  innego.  Zapytał  więc,  co  Prezydent  chce  ukryć?  Dodał,
że ustawa samorządowa uprawnia do zabrania głosu i dziś z tego prawa korzysta. Zaproszenie
do debaty otrzymał od włodarzy miasta. Zaprosili go swoją lekceważącą wobec mieszkańców
miasta  postawą,  pychą  i  niezrozumiałym  wydawaniem  publicznych  pieniędzy  na  własną
promocję i ukrywaniem przed mieszkańcami ważnych spraw. Efekt widać na dzisiejszej sesji,
na  wystawionych  plakatach.  Mieszkańcy  zastanawiają  się  dlaczego  na  bilbordach  zawsze
na pierwszym planie widać Prezydenta, a dopiero później jest inwestycja, czy przedsięwzięcie?
Czy to cicha kampania wyborcza i  czy można postawić tezę,  że Prezydent Dariusz Polowy
przygotowuje się przed kolejnymi wyborami za publiczne pieniądze? Niech każdy sam odpowie
sobie  na  to  pytanie.  Dodał,  że  obecne  wydatki  na  kampanię  realizowane są  z  konkretnego
rozdziału budżetu miasta, ale to nie wszystko. Z rejestru umów wynikają dodatkowe wydatki
na bilbordy. To więc nie 3 ani 5 tyś zł, ale według jego obliczeń już 103 tyś zł. To jednak
nie  wszystko,  są  jeszcze  wiaty  przystankowe i  umowa na  160.000 zł.  Dalej  jest  marketing
internetowy w serwisie Instagram za łącznie 18.000 zł. Dodał, że w Starostwie Powiatowym
taką usługę wykonuje  pracownik starostwa.  Co więcej  w tej  kadencji  pracownicy starostwa
już czterokrotnie otrzymali podwyżkę. Dalej wymienił umowę na public relations na prawie
29.000 zł oraz zwiększone wydatki na promocję, czy pozostałą działalność Prezydenta. Uznał,
że  samorząd  nie  jest  miejscem na  takie  wydatki.  Dla  porównania  przekazał,  że  w nowych
mieszkaniach na ul. Łąkowej rodziny muszą płacić czynsz w wysokości 1600 zł, a z mediami
będzie to blisko 2000 zł. W innych wspólnotach, czy spółdzielni czynsze są w wysokości 900 zł.
Dodał,  że  nie  neguje  wydatków  na  promocję,  bo  część  tych  wydatków  jest  uzasadniona.
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Mieszkańcy  uważają  jednak,  że  za  publiczne  pieniądze,  na  bilbordach  nie  powinno  się
promować wizerunku Prezydenta  Dariusza Polowego.  Na koniec na ręce Przewodniczącego
złożył pismo mieszkańców Brzezia. Dodał, że małe dzieci nie dają spać, a odpady i śmieci nie
dają  żyć.  Tak  mówią  mieszkańcy  Brzezia  i  Dębicza.  Mieszkańcy  ci  nie  chcą  gór  śmieci
w  swojej  dzielnicy.  Uznał,  że  rada  powinna  tym  tematem  się  zając,  zwołując  np.  sesję
nadzwyczajną.  Dodał,  że  gdyby  mógł  dzisiaj  zasiadać  w  radzie  to  pewnie  zgodziłby  się
z Komisją Rewizyjną i poparłby wniosek o nieudzielenie absolutorium Prezydentowi Miasta
Racibórz za 2022 rok. 

 Przewodniczący Rady Marian Czerner odczytał pismo skierowane do Radnych Miasta Racibórz
i Radnych Powiatu Raciborskiego, które w imieniu mieszkańców dzielnicy Brzezie podpisali:
Roman Majnusz, Grzegorz Rogowski i Adam Witecki. Mieszkańcy w piśmie proszą o pomoc
i interwencję w kwestii działalności Raciborskiego Centrum Recyklingu R3 mieszczącego się
w Raciborzu,  przy  ul.  Rybnickiej  125.  Mieszkańcy  wskazują  na  intensyfikację  transportów
ciężkimi samochodami z innych części Polski. Zdaniem mieszkańców przywożone odpady mają
trafiać  na  składowisko  Raciborskiego  Centrum  Recyklingu.  Takie  działania  doprowadzi
do  szybkiego  zapełnienia  składowiska  i  konieczności  wożenia  odpadów  z  terenu  miasta
do  innych  miast,  co  wpłynie  na  drastyczny  wzrost  opłat  za  wywóz śmieci  lub  wygeneruje
konieczność poniesienia kolejnych nakładów na rozbudowę składowiska odpadów za pieniądze
z naszych podatków. Mieszkańcy ponadto informują, że w ostatnim czasie problem uciążliwości
zapachowych  niemal  codziennie  uprzykrza  i  zatruwa  ich  życie.  Mieszkańcy  w  dniu
19 czerwca 2023 r. spotkali się z Prezydentem Miasta, na którym to spotkaniu zadano pytanie
o  przyjmowanie  odpadów  z  innych  lokalizacji  niż  Racibórz.  Nie  uzyskali  na  to  pytanie
jednoznacznej odpowiedzi.   

 Radny Mirosław Lenk przekazał, że najlepsza jest ocena spoza samorządu miejskiego. Z uwagą
więc wysłuchał wystąpień Panów Michała Fity i Tomasza Cofały. Osobiście skoncentruje się
jednak na trzech tematach ujętych w raporcie. Pierwszym tematem są spółki miejskie i wobec
pochwał skierowanych przez Prezydenta Miasta postara się o analizę przedstawionych danych.
W tej chwili spółki miejskie funkcjonują w trochę innej rzeczywistości gospodarczej. Spółka PK
prowadzi  działalność  prawie  wyłącznie  w  oparciu  o  zamówienia  miasta.  Jedynie  wywóz
odpadów to rzecz z przetargu. Wskazał, że PK do 2018 r. działało na wolnym rynku. Dalej
wskazał na wzrost dotacji na komunikację miejską. Koszty będą zbliżały się do 6 mln zł. Uznał,
że jest to dość niedoskonały sposób prowadzenia działalności, bo nie zmusza spółki do szukania
dodatkowych dochodów. W kwestii  zysku spółek to tak naprawdę w spółkach kapitałowych
liczy  się  wynik  na  sprzedaży.  W  przypadku  PK  jest  to  minusowa  kwota.  Sytuacje  ratują
oczywiście  pozostałe  przychody  operacyjne,  w  tym przede  wszystkim  dotacje  i  umorzenie
podatku  od  nieruchomości.  Dodał,  że  przy  okazji  odniesie  się  do  stawki  21  zł  za  odpady.
Możliwość  utrzymania  tej  stawki  wynika  z  powrotu  spółki  do  świadczenia  usług  wywozu
odpadów.  Przypomniał  też  o  roli  spółki  Empol  w tej  gospodarce  odpadami.  Dalej  wskazał
również  na  stratę  na  sprzedaży w kolejnej  spółce  miejskiej  –  Wodociągach.  Tutaj  także  są
pozostałe  przychody operacyjne  i  umorzenie  podatków.  Następnie  wskazał,  że  spółka  PRD
to pewien ewenement w spółkach komunalnych, bo jest to typowa spółka rynkowa. Wskazał, że
spółka nasza stała się prawie monopolistą w świadczenia usług samorządom. Ta spółka ma zysk
ze sprzedaży ponad 2 mln zł. Spółka tworzy rezerwy, bo kontrakty są obarczone możliwością
zapłaty  kar  umownych.  Następnie  przekazał,  że  składowisko odpadów też  ma wysoki  zysk
ze sprzedaży. Dodał, że na poprzedniej sesji pytał o ilości odpadów, ale nie uzyskał wówczas
odpowiedzi,  choć te informacje są jawne w bazie danych o odpadach. Z informacji  prezesa
spółki wynikało, że zysk spółki wynika z polityki cenowej. Krótko mówiąc odpady przyjeżdżają
do nas z różnych miejsc z pominięciem instalacji Empolu, po oczywiście wyższej cenie. Spółki
taką  działalność  prowadzą  i  nie  jest  to  działalność  zakazana.  Niemniej  składowisko  to  jest
składowiskiem miejskim, dwukrotnie już rozbudowywane ze środków publicznych. Trzeba więc
z uwagą śledzić sposób jego eksploatacji. Prezes co prawda mówił, że nie składa więcej niż
poprzednik. Niemniej składowisko kalkulowało, że ze względu na segregacje odpadów, tych
będzie  coraz  to  mniej.  Utrzymanie  stałej  wielkości  składowania  spowoduje  dość  szybkie
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napełnienie składowiska.  Dalej  wskazał,  że w naszym regionie w zasadzie jest  składowisko
w  Rybniku,  które  niebawem  się  już  zamknie  albo  się  rozbuduje  i  będzie  działało
do 2030 r. Dalej jest składowisko w Knurowie, które dzisiaj też w zasadzie jest na wyczerpaniu.
Tam  jest  obecnie  zagraniczny  właściciel.  Pozostaje  więc  składowisko  w  Raciborzu
i  w  Jastrzębiu  Zdrój,  gdzie  właścicielami  są  Włosi.  Wskazał  też,  że  zmieniła  się  polityka
i dzisiaj śmieci wozi się też poza region. Problem składowiskowy nie dotyczy tylko naszego
regionu,  ale  generalnie  całego  kraju.  Zbudowanie  dzisiaj  składowiska  jest  praktycznie
niemożliwe. Odnosząc się do obecnej u nas ceny 21 zł wskazał, że Rybnik w ubiegłym roku
miał nadwyżkę w systemie wielkości 5 mln zł i zastanawiają się co z tym teraz zrobić. Uznał
więc, że upór Rady, że nie zgodziła się na wyłączenie przedsiębiorców z systemu udowodnił,
że te przychody się zrównoważyły. Też mamy nadwyżkę. Oby więc udało się tylko utrzymać
tą stawkę. Dalej podkreślił, że stawka nasza wynika z różnicy na instalacji. Miasto przez 20 lat
ma zagwarantowaną stawkę z indeksacją procentową określoną w umowie. Dalej wskazał na
spółkę  TBS,  która  pokrywa  swoje  koszty  przychodami  i  dzięki  temu  uzyskała
ponad  400  tyś  zysk.  Dodał,  że  suma  bilansowa  spółek  jest  imponująca.  Natomiast  suma
bilansowa w spółce Unia Racibórz niczego nie oznacza. Dalej wskazał na stratę jaką spółka
uzyskała w ubiegłym roku. W przychodach operacyjnych głównie są dotacje miasta, co więcej
Prezydent  Miasta  w ubiegłym roku  bez  zgody  Rady  podwyższył  kapitał  zakładowy spółki.
Dzisiaj więc wartość spółki to 350 000 zł, niemniej KRS podaje dalej 150 000 zł. Spółka ta jest
bez  majątku,  a  więc  i  bez  możliwości  pozyskiwania  dochodów.  Rada  podjęła  uchwałę
kierunkową, która pozwala Prezydentowi ten temat załatwić. Za chwilę spółka tak spuchnie,
że zrodzi się następne pytanie, kto pokryje koszty likwidacji tej spółki. Dalej wskazał, że spółka
nie ma ani jednego pracownika na umowę o pracę, ma jedynie prezesa na kontrakcie i umowy
zlecenia. Wskazał, że jest to ewenement. Dodał, że strata bilansowa z 3 lat działalności jest już
potężna.  Wskazał,  że  pokrywa  się  tą  całą  stratę,  a  nie  tylko  stratę  z  2022  r.  Spółka  ma
przekroczone rekomendowane wskaźniki o 500, czy 600% na minus. Spółka 62% przychodów
pochodzących z dotacji  przeznacza na wynagrodzenia zarządu, rady nadzorczej i  na umowy
zlecenia, a 23% na usługi zewnętrzne. Dalej wskazał, że LKS Tworków awansował do IV ligi
z budżetem chyba 139 000 zł rocznie, a nasz klub z milionowym budżetem spada do niższej ligi.
Dalej  podkreślił,  że  mówi  o  tym  kilka  razy  w  roku,  bo  jest  to  marnowanie  pieniędzy
i niegospodarność włodarzy Raciborza. Ktoś powie, że również Rady, bo akceptuje wydatki
w  tym  zakresie.  Może  byłoby  to  do  zaakceptowania,  gdyby  były  jeszcze  jakieś  wyniki,
jakiś awans. Szkoda, bo w klubie jest wielu rodziców, wielu pasjonatów pracujących za darmo.
Wskazał,  że  to  jest  prawdziwy  obraz  spółek.  Dalej  przekazał,  że  z  uwagą  wysłuchał  też
wystąpienia Pana Michała Fity i  jedynie co raziło to odwoływanie się  do Ministra  Michała
Wosia, jako do tego, który zbudował obwodnice. Dodał, że sam Minister Michał Woś dziękował
swego  czasu  kilku  osobom,  a  przede  wszystkim  urzędnikom,  bo  to  ich  wieloletnia  praca.
Dalej przedstawił pokrótce cały ten żmudny proces i wysiłek wielu osób. Wskazał na problem
z uzyskaniem decyzji środowiskowej i na pomoc posła PIS-u. Na schyłku kadencji ogłoszono
przetarg. Dalej uznał, że w czasie otwarcia obwodnicy popełniono ogromny błąd nie zapraszając
Prezydenta Miasta Racibórz. Pomijanie go w takich kwestiach jest niezrozumiałe. To miasto
pozyskało  165  mln  zł  na  budowę  obwodnicy.  Dobrze,  że  Minister  Michał  Woś,  wówczas
jeszcze jako radny sejmiku pomógł utrzymać w mocy decyzję poprzedniego marszałka. Jeszcze
raz podkreślił, że jest to praca osób z wydziału dróg, z wydziału gospodarki nieruchomościami,
z wydziału inwestycji i urbanistyki. Dodał, że są to konkretne osoby, które wymienił z imienia.
Kolejna  sprawa dotyczy  problemu Brzezia.  Zwrócił  się  tu  z  apelem,  gdyż  w międzyczasie
zmieniły  się  przepisy  i  praca  biokompaktora  teraz  musi  odbywać  się  w  ciągu  miesiąca,
a nie w ciągu 2 tygodni, ale w zamkniętych urządzeniach. Właściciel instalacji musi dostosować
się do tych przepisów i zbudować nowe hermetyczne biokompaktory z wentylacją. Dlatego też
firma prosi Prezydenta o pomoc w zakresie uzyskania odpowiednich warunków do wydania
decyzji. Firma za to zapłaci, chodzi tylko o stworzenie właściwych warunków, a przy okazji
zagwarantowania mieszkańcom mniejszego odoru.  Jest  świadomy tego,  że  przy opróżnianiu
biokompaktorów, czy kompostowni te zapachy są odczuwalne. Nigdy jednak nasze składowisko
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nie śmierdziało. 
 Radna Anna Szukalska  zwróciła  uwagę,  że  w czasie  tej  debaty  na  sali  nie  ma Prezydenta

Miasta. Następnie w imieniu Klubu Radnych Niezależnych Michała Fity przekazała, że zapisy
raportu są obowiązkowe i ma świadomość ile trudu to wymaga. W tym miejscu podziękowała
wszystkim urzędnikom i  pracownikom jednostek  miejskich  za  tą  pracę.  Dalej  odnosząc  się
do prezentowanych materiałów przekazała, że są inwestycje priorytetowe i mimo oceny za 2022
rok można także ocenić Prezydenta przez pryzmat 5 lat kadencji. Na pewno takim priorytetem
jest projekt budowy Regionalnej Drogi Racibórz – Pszczyna. Tutaj po 5 latach kadencji nic się
nie zmieniło, nie ma nawet skończonego projektu. Przywołała w tym miejscu przykład Rybnika,
który pozyskał środki na swój ostatni odcinek tej drogi. Uznała, że jest to największy symbol
porażki Prezydenta Miasta Dariusza Polowego. Również dotyczy to projektu budowy kolejnego
odcinka  wschodniej  obwodnicy.  Kolejną  ważną  sprawą  jest  zagospodarowanie  terenu  byłej
żwirowni. Wskazała, że przychód ze sprzedaży był nawet wpisany do budżetu. Przychód ten
zapewne wpłynął by na lepszy wynik budżetu miasta. Prezydent miał od 2020 r. zielone światło
na sprzedaż tego terenu pod kompleks sportowo – rekreacyjny.  Potencjalny inwestor  złożył
Prezydentowi  dwa  listy  intencyjne.  Niestety  Prezydent  zablokował  rozwój  tej  inwestycji,
nie  przedstawiając  mieszkańcom  żadnej  lepszej  alternatywy.  Dodała,  że  inwestor  chciał
zainwestować  tam  60  mln  zł.  Uznała,  że  ta  inwestycja  mogłaby  być  dzisiaj  prawie
na  ukończeniu.  Dalej  zwróciła  uwagę  na  pewne  bulwersujące  sprawy.  Taką  sprawą  jest
realizacja zadania Raciborskie Centrum Aktywnej Integracji Społecznej – budowa lodowiska.
Wydatkowano 2 mln zł, a bulwersujące jest to, że Prezydent poniósł ten wydatek wbrew woli
Rady,  która  we  wrześniu  podjęła  uchwałę  o  wstrzymaniu  tej  inwestycji.  Uchwała  została
uchylona później, ale na koniec grudnia uchwała ta nie była wykonana przez Prezydenta. Dalej
uznała,  że  Prezydent  realizuje  ten  wydatek  również  z  naruszeniem  dyscypliny  finansów
publicznych.  Ponieważ  nie  miał  podstaw  prawnych  do  tego,  aby  upoważnić  dyrektora
do  zaciągania  zobowiązań  na  kwotę,  która  przewyższa  wydatki  określone  na  ten  cel
w  budżecie.  Dlatego  też  zgłoszono  tą  sprawę  zarówno  do  rzecznika  dyscypliny  finansów
publicznych jak i do odpowiednich organów, w tym do prokuratury. Kolejną sprawą jest spółka
Unia,  która miała być flagowym projektem Prezydenta,  a  okazała się  jedną z największych
porażek.  Powołanie  tej  spółki  ocenia  się  jako  szkodliwe  dla  samego  klubu  sportowego.
Ogromne środki wydawane są aby utrzymać prezesa i radę nadzorczą spółki, a mogłyby być
zainwestowane na rozwój dzieci i młodzieży. Bulwersujące jest to, że Prezydent dotuje tą spółkę
wiedząc, że jest ona nierentowna i przynosi stratę. Dalej wskazała, że Prezydent sam podnosi
kapitał zakładowy spółki, przy czym w KRS nadal jest 150 000 zł.  Wskazała, że Prezydent
nie  potrafi  nawet  dopilnować,  aby  ten  kapitał  został  zmieniony.  Uznała  więc,  że  są  to
zmarnowane  kolejne  200  000  zł.  Co  więcej  środki  te  zabrano  z  dokumentacji  technicznej
obiektów sportowych. Dalej podkreśliła, że Prezydent nie przestrzega też zasad obowiązujących
przy  konkursach  dla  organizacji  pozarządowych.  Jedną  z  tych  zasad  jest  zasada  uczciwej
konkurencji.  Prezydent  Miasta  dotuje  nierentowną  spółkę  kilkukrotnie  większymi  środkami
publicznymi niż inne podmioty. Dodała, że dotacje te nawet były oddawane, bo nie udało się ich
spożytkować.  Martwią  również  opóźnienia  oraz  brak  realizacji  niektórych  zadań  budżetu
obywatelskiego.  Ocenia  się  to  jako  opieszałość  w  realizacji  tych  zadań.  Za  to  ponosi
odpowiedzialność  Prezydent.  Widocznie  inwestycja  w  swój  wizerunek  jest  jedną
z najważniejszych w tej kadencji. Opieszałość tą można też dostrzec w szumnie zapowiadającej
się  budowie  basenów  zewnętrznych.  Na  ten  moment  wygląda  na  to,  że  brakuje  prawie
10 mln zł. Wskazała, że program funkcjonalno - użytkowy był już gotowy w sierpniu zeszłego
roku  więc  trudno  zrozumieć  dlaczego  Prezydent  tak  długo  czekał  na  ogłoszenie  przetargu.
Czekał  chyba  na  plakaty  i  bilbordy,  bo  to  jest  teraz  priorytet.  Szumnie  informowano  też,
że wkład własny pokryje jedna ze spółek miejskich. Okazuje się jednak, że ten zysk nie jest tak
duży,  stąd  dalej  jest  brak  tych  środków.  Dalej  zwróciła  uwagę  na  zwiększenie  środków
na  działalność  biura  Prezydenta  z  kwoty  70.000  zł  na  124.000  zł.  Przy  czym  najczęściej
te  zwiększenia  odbywają  się  zarządzeniami  Prezydenta.  Kolejną  bulwersującą  sprawą  jest
bardzo  uprzywilejowane  traktowanie  stowarzyszenia  Zastępcy  Prezydenta  Miasta
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Dawida  Wacławczyka.  Takie  informacje  wyszły  podczas  kontroli  Komisji  Rewizyjnej.
Prezes Stowarzyszenia Dawid Wacławczyk podpisał umowę na realizację Festiwalu Wiatraki
w  Raciborskim  Centrum  Kultury,  gdzie  nadzór  i  kontrolę  sprawuje  Dawid  Wacławczyk,
już  jako  Zastępca  Prezydenta.  Nie  wspominając,  że  uczestniczył  także  w wyborze  nowego
dyrektora.  Uznał,  że  jest  tutaj  klasyczny  przykład  konfliktu  interesów.  W  ustawie
o pracownikach samorządowych jest zapis, że pracownik zatrudniony na tym stanowisku nie
może wykonywać zajęć pozostających w sprzeczności z zajęciami, które wykonuje w ramach
swoich obowiązków, które wywołują uzasadnione podejrzenie o stronniczość lub interesowność
oraz zajęć sprzecznymi z obowiązkami wynikającymi z ustawy. Oczywiście Prezydent tutaj nie
dopatruje  się  żadnego  naruszenia  konfliktów.  Dodała,  że  w  tym  artykule  jest  też  mowa,
że  w  przypadku  naruszenia  przez  pracowników  tych  przepisów  niestety,  ale  bezzwłocznie
rozwiązuje  się  z  nim stosunek pracy,  albo  odwołuje  się  go  ze  stanowiska.  Dalej  wskazała,
że  Komisja  Rewizyjna  prowadzi  kontrolę  wydatkowania  tych  środków  i  okazuje  się,
że w 2019 r. mimo niezrealizowania festiwalu zgodnie z planem przedstawionym do umowy,
te środki zostały wypłacone i rozliczone. Dodała, że jest to ważne, gdyż radnych przedstawia się
jako przeciwników festiwalu, a absolutnie chodzi tylko o przejrzystość wydatkowania środków
publicznych.  Dalej  przekazała,  że  w  2022  r.  Komisja  Rewizyjna  dopatrzyła  się,  że  kwota
przekazana  na  realizację  tego  festiwalu  była  dotacją  celową.  Natomiast  Prezydent  Miasta
zarządzeniami przekazał  tą  dotację jako dotację podmiotową.  Dodała,  że tą  sprawę również
zgłoszono  do  rzecznika  dyscypliny  finansów  publicznych.  Bulwersujące  jest  jeszcze
uprzywilejowanie  Zastępcy  Prezydenta  Dawida  Wacławczyka  dodatkiem  specjalnym,
który przyznawany jest w sytuacji zwiększonych obowiązków. Prezydent Miasta przyznał zaś
ten dodatek Zastępcy już na samym początku zatrudnienia. Dodała, że była to jedyna informacja
uzyskana  od  Prezydenta  w  tym  zakresie.  Chyba  hasło  „Jawny  Racibórz”  przestało  w  tym
momencie  być  priorytetowe.  Bulwersujące  jest  to  że  Panowie  Dariusz  Polowy
i  Dawid  Wacławczyk  stworzyli  sobie  jakiś  układ,  noszący  znamiona  korupcji  politycznej.
Korupcją  polityczną  jest  między  innym  kumoterstwo  i  konflikt  interesu.  Dodała,  że  radni
pamiętają też sprawę zlecenia za 25.000 zł i przepisanie pracy, która została odłożona na półkę.
Dalej  wskazała,  że  brak współpracy z  radnymi,  brak realizacji  uchwał,  paraliżowanie pracy
ustawowego  organu  jakim  jest  Komisja  Rewizyjna  poprzez  nieudostępnianie  dokumentów
do kontroli jest powodem uzasadniającym to, że radni klubu nie mogą głosować za udzieleniem
wotum zaufania, ani absolutorium. Dalej wskazała, że szkoda, że na sali nie ma Prezydenta
Miasta.  Przypomniała,  że gdy obejmował on urząd ślubował,  że dochowa wierności  prawu,
to  nie  za  bardzo  mu wychodzi.  Mówił,  że  urząd  będzie  sprawował  dla  dobra  publicznego
i  pomyślności  mieszkańców  gminy,  a  patrząc  przez  pryzmat  nie  zrealizowania
zagospodarowania  żwirowni  za  60  mln  zł,  trudno  doszukiwać  się  tutaj  pomyślności
mieszkańców gminy.                          

 Radny Piotr Klima przekazał,  że w pełni podpisuje się pod słowami przedmówców. Dodał,
że nieobecność Prezydenta najlepiej świadczy o jego stosunku do Rady. Uznał, że jest to rzecz
niespotykana zupełnie. Przypomniał też sytuację, w której Pan Dariusz Polowy promował się
już  przed  rozpoczęciem  kampanii.  Następnie  wystosował  apel  do  nieobecnego  Prezydenta
Miasta by ten złożył dymisję ze stanowiska Prezydenta Miasta. Dodał, że jeżeli Prezydent ma
odrobinę  honoru  to  powinien  to  zrobić  natychmiast.  Radni  mają  już  dość  zakłamania,
kumoterstwa, obrażania radnych, ośmieszania samorządu terytorialnego. Dodał, że Prezydent
nie chce i nie umie pracować w warunkach samorządu terytorialnego. Dalej przypomniał słowa
Prezydenta i Zastępcy Prezydent i poprosił, aby Prezydent odszedł sam z honorem.  

 Radny  Henryk  Mainusz  przedstawił  głos  radnych  z  Klubu  Radnych  Razem Dla  Raciborza
odnoszący  się  również  do  sprawozdania  z  wykonania  budżetu  i  absolutorium.
Po wnikliwej analizie wykonania Budżetu Miasta Racibórz 2022 oraz przeprowadzonej dyskusji
z udziałem przedstawicieli organu wykonawczego podczas stałych komisji Rady Miasta, Radni
Klubu Radnych "Razem dla Raciborza" wyrażają negatywne stanowisko w sprawie sposobu
realizacji  budżetu  miasta  i  będą  głosować przeciw przyjęciu  sprawozdania  z  jego realizacji
oraz przeciw udzieleniu absolutorium Prezydentowi Miasta z wykonania budżetu za 2022 rok.
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W uzasadnieniu swojego stanowiska radni zwracają uwagę w szczególności na dokonanie przez
organ wykonawczy, bez zgody Rady, zmian w kapitale zakładowym Unii Racibórz, zwiększenie
o 200 000 zł,  pomimo braku stosownych zapisów w uchwale budżetowej,  kosztem środków
przeznaczonych na realizację zadań z zakresu kultury fizycznej, dotowanie najwyższą dotacją
konkursową, pomimo innej rekomendacji udzielanej przez komisję konkursową, spółki prawa
handlowego  Unia  Racibórz  w  sytuacji,  kiedy  nie  posiada  ona  zdolności  do  samodzielnego
prowadzenia  działalności  gospodarczej,  nie  posiada  żadnego  mienia,  o  czym  świadczą
jej wskaźniki finansowe, a w szczególności straty na działalności za 2021 rok, 2022 i w 2023,
brak płynności finansowej oraz zdolności do regulowania zobowiązań. Takie działania noszą
znamiona braku gospodarności i  transparentności w dysponowaniu i wydatkowaniu środków
publicznych. Wpisywanie zarządzenia pozwalającego na rozstrzygnięcie przetargu i poszerzanie
umowy oraz poniesienie części wydatków na budowę lodowiska wraz z wyposażeniem, wbrew
stanowisku Rady Miasta wyrażonego w uchwale o wstrzymaniu realizacji zadania i wycofania
środków  finansowych  z  uchwały  budżetowej  i  wieloletniej  prognozy  finansowej.  Niczym
nieuzasadnione  poniesienie  wydatków  na  zakup  wyposażenia  lodowiska  przed  realizacją
podstawowego zakresu budowy obiektu, traktowane jest przez radnych jako próba wywarcia
presji  i  uzyskania  zgody na  kontynuowanie  prac.  Do dnia  dzisiejszego prace  budowlane są
realizowane bez zabezpieczenia środków w uchwale budżetowej. Dodał, że straszenie radnych
odpowiedzialnością  za  uregulowanie  rachunku,  to  jakieś  wielkie  nieporozumienie
ze strony Pana Prezydenta.  Dalej  wskazał  na duże opóźnienia  w realizacji  zadań,  związane
z kontynuacją budowy kolejnych odcinków drogi regionalnej Racibórz-Pszczyna, szybki dojazd
do  Rybnika  i  autostrady  A1  oraz  wschodniej  obwodnicy  Raciborza,  wyprowadzającej  ruch
tranzytowy  do  granicy  czeskiej,  drogą  krajową  45  w  kierunku  Rybnika,  Opola  i  Gliwic.
Brak opracowań do dokumentacji projektowych oraz niewielkie szanse na pozyskanie środków
i  realizację  w  kolejnej  dekadzie.  Zaniedbania  w  zakresie  pozyskiwania  grantów  na  rzecz
powiększenia zasobu nieruchomości  przeznaczonych na poszerzenie istniejącego i  tworzenie
nowych stref aktywności gospodarczej. Po cukrowni przy ulicy 1 Maja oraz terenu przy ulicy
Bartka  Lasoty  nie  poczyniono  żadnych  postępów  w  zakresie  pozyskiwania,  wyznaczenia
i uzbrojenia nowych przeznaczonych do prowadzenia działalności produkcyjnej i  usługowej.
Podobny zastój dotyczy terenów przeznaczonych pod budowę wielorodzinną i jednorodzinną.
Nie akceptujemy i wyrażamy sprzeciw wobec ponoszenia wydatków ze środków publicznych
(Biuro Obsługi Prezydenta i promocja) na autopromocję Prezydenta Polowego pod pretekstem
prowadzenia  polityki  informacyjnej  zarówno  w  2022,  jak   i  w  bieżącym  roku.  Kampania
bilbordowa,  a  ostatnio  zaangażowanie  spółek  miejskich  do  pseudo  polityki informacyjnej
ze środków publicznych są oznaką zepsucia samorządu, braku gospodarności i wykorzystania
stanowiska dla osiągnięcia własnych korzyści. Zaproszenie poprzez billboardy na Targ Staroci
organizowane  przez  prywatnych  pasjonatów  i  ogłoszony  we  wszystkich  mediach
społecznościowych jest  tego ewidentnym przykładem. Na koniec już od siebie  przypomniał
takie znane ze śląskich domów hasło: „Zgoda buduje, niezgoda rujnuje” i uznał, że takie hasło
powinno znaleźć się pod naszym herbem na tej sali. 

 Radny Marcin Fica odnosząc się do wspomnianego już bilbordu Prezydenta z targiem staroci
przekazał, że ten targ staroci, którym się Prezydent chwali na bilbordach to jest realizacja jego
interpelacji  w  tej  sprawie.  Dalej  zapytał  dlaczego  do  tej  pory  nie  zostało  podpisane
porozumienie z firmą Tauron w sprawie wymiany pozostałego oświetlenia na terenie miasta.
Dodał, że przez brak wymiany tego oświetlenia płacimy więcej. Dalej wskazał, że dzięki jego
inicjatywie  w  styczniu  2020  spotkano  się  z  przedstawicielami  firmy  Tauron  i  wtedy
poinformowano nas, że gdybyśmy w roku 2020 podpisali umowę o audycie energetycznym to
w roku 2021 moglibyśmy mieć rozpoczętą realizację wymiany oświetlenia. Dopiero po jego
kolejnych  interpelacjach  udało  się  w  uzyskać  audyt  energetyczny.  Realizacja  będzie  mogła
jednak nastąpić  dopiero  w 2024,  więc  tracimy kolejny  rok.  Wskazał,  że  Gminy Pietrowice
i Kuźnia Raciborska już prowadzą wymianę oświetlenia chociaż zaczęły rozmowy później niż
my.  Dalej  wskazał,  że  w  roku  2022  wyremontowano  tylko  jedną  kamienicę,  a  w  latach
poprzednich przynajmniej 3 w roku. Wskazał, że tych kamienic do remontu jest jeszcze bardzo
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dużo. 
 Zastępca Prezydenta Miasta Dominik Konieczny poprosił o 10 minut przerwy, zanim udzieli

odpowiedzi na wszystkie kwestie, które padły w tej dyskusji. 
 Przewodniczący Rady Marian Czerner zarządził  10 minut przerwy. Przerwa od godz. 17:58

do godz. 18:13.  
 Po  przerwie  Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  przekazał,  że  podczas  głosowania  nad

wotum zaufania uchwała musi być podjęta bezwzględną większością głosów, czyli 12 głosami.
Niepodjęcie  uchwały o udzieleniu wotum zaufania  jest  równoznaczne z  podjęciem uchwały
o  nieudzieleniu  wotum  zaufania  Prezydentowi.  Następnie  zapytał  Zastępcę  Prezydenta  czy
Prezydent Miasta do nas dołączy. 

 Zastępca Prezydenta Miasta Dominik Konieczny przekazał, że Prezydent obecnie ma gościa
i  jak  spotkanie  się  skończy  to  wtedy  dołączy.  Niemniej  jest  teraz  gotowy,  aby  w  imieniu
Prezydenta wziąć udział w dyskusji nad raportem o stanie miasta.  

 Radna Anna Szukalska przekazała, że w związku z tym, że debata dotyczy tego, aby finalnie
udzielić bądź nie udzielić wotum zaufania Prezydentowi nie jego zastępcy, wnosi formalnie
o zamknięcie dyskusji.

 Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  zapytał  czy  jest  jakieś  zgłoszenie  względem  tego
wniosku.   

 Radna  Zuzanna  Tomaszewska  przekazała,  że  ma  słowo  przeciwne.  Chce  usłyszeć  słowa
Zastępcy Prezydenta Miasta. 

 Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że radni też chcą usłyszeć słowa Prezydenta,
ale jego nie ma na sali. 

 Radna Magdalena Kusy przekazała, że ten punkt nazywa się debata. 
 Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że słowo przeciwne już było więc zarządził

głosowanie wniosku formalnego.
Głosowano wniosek w sprawie:
zamknięcia dyskusji w tym punkcie. 
Wyniki głosowania
ZA: 13, PRZECIW: 4, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 4
Wyniki imienne:
ZA (13)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Michał 
Kuliga, Mirosław Lenk, Henryk Mainusz, Justyna Poznakowska, Paweł Rycka, Anna 
Szukalska, Michał Szukalski, Eugeniusz Wyglenda
PRZECIW (4)
Leon Fiołka, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, Zuzanna Tomaszewska
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1)
Ludmiła Nowacka
NIEOBECNI (4)
Zygmunt Kobylak, Dawid Łomnicki, Anna Ronin, Anna Wacławczyk

3) Uchwała w sprawie udzielenia Prezydentowi Miasta Racibórz wotum zaufania.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner zarządził głosowanie uchwały.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie udzielenia Prezydentowi Miasta Racibórz wotum zaufania. 
Wyniki głosowania
ZA: 4, PRZECIW: 13, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 4
Wyniki imienne:
ZA (4)
Leon Fiołka, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, Zuzanna Tomaszewska
PRZECIW (13)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Michał 
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Kuliga, Mirosław Lenk, Henryk Mainusz, Justyna Poznakowska, Paweł Rycka, Anna 
Szukalska, Michał Szukalski, Eugeniusz Wyglenda
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1)
Ludmiła Nowacka
NIEOBECNI (4)
Zygmunt Kobylak, Dawid Łomnicki, Anna Ronin, Anna Wacławczyk

Rada nie przyjęła Uchwały w sprawie udzielenia Prezydentowi Miasta Racibórz wotum zaufania,
tym samym Rada nie udzieliła Prezydentowi Miasta Racibórz wotum zaufania. Zgodnie z art. 28 aa
ust. 9 ustawy o samorządzie gminnym, niepodjęcie uchwały o udzieleniu wójtowi wotum zaufania
jest równoznaczne z podjęciem uchwały o nieudzieleniu wójtowi wotum zaufania. 
Rada podjęła więc Uchwałę Nr LIX/850/2023 w sprawie nieudzielenia Prezydentowi Miasta 
Racibórz wotum zaufania.

13. Uchwała w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem       
z wykonania budżetu za 2022 rok.

‒ Radny  Michał  Kuliga  przekazał,  że  Komisja  OKSRiOS  pozytywnie  zaopiniowała  projekt
przedmiotowej uchwały.

‒ Radny Michał Szukalski przekazał, że Komisja GMOŚiBP pozytywnie zaopiniowała projekt
przedmiotowej uchwały.

‒ Radna  Justyna  Henek  –  Wypior  przekazała,  że  Komisja  RGBiF  negatywnie  zaopiniowała
projekt przedmiotowej uchwały.

‒ Radna Anna Szukalska przekazała, że w sprawozdaniu finansowym w pkt. II.1.6 jest informacja
o wartości udziałów ogółem, która jej  zdaniem nie jest  prawdziwa. Dodała,  że z informacji
uzyskanych z wydziału wynika, że są to dane na dzień 31.12.2022 r. Dalej wskazała, że różnica
dotyczy kwoty udziałów w spółce Agencja Rozwoju Rolnictwa. Sprawdziła też, że w kwietniu
2022 r. Sąd Rejestrowy wykreślił  ten podmiot. Udziałów więc w tym podmiocie miasto nie
posiada. Uznała więc, że ten dokument zawiera nieprawdziwe dane i z tego względu jest nie do
przyjęcia.

‒ Radny  Henryk  Mainusz  przekazał,  że  stanowisko  Klubu  Radnych  Razem  dla  Raciborza
przedstawił w poprzednim punkcie obrad. 

‒ Zastępca Prezydenta  Miasta  Dominik Konieczny przekazał,  że  za  chwilę  będą padać różne
oskarżenia  o  brak  dialogu.  Dodał,  że  już  w  poprzednim  punkcie  przekazywał,  że  jest
upoważniony przez Prezydenta Miasta do zaprezentowania jego stanowiska w temacie Raportu
o stanie  miasta.  Chce więc  to  stanowisko przekazać,  chyba,  że  radni  nie  są  zainteresowani
odpowiedzią na zadane pytania. 

‒ Przewodniczący Rady Marian Czerner wskazał, że tamten punkt obrad jest już zamknięty.
‒ Zastępca  Prezydenta  Miasta  Dominik  Konieczny  przekazał,  że  dane  raportu  są  powiązane

z danymi sprawozdania z wykonania budżetu. Dodał, że radnym nie przeszkadzało, że radny
Henryk Mainusz we wcześniejszym punkcie wypowiadał się na temat sprawozdania. Następnie
odnosząc się do uwag radnej Anny Szukalskiej przekazał, że informacja ta jest przygotowana
na  podstawie  uzgodnionych  sald,  urząd  opiera  się  na  dokumentacji  otrzymanej  od  innych
organów. Dodał, że nie wpłynęło pismo, że te udziału zostały umorzone, więc nie można było
wpisać  kwoty  0  zł.  Faktycznie  później  sprawdzono,  że  KRS  podaje  inne  dane.  Natomiast
formalnie  to  jeszcze  się  nie  zadziało  i  dopóki  nie  będzie  pisma,  brak  jest  powodów,
aby w księgach finansowych dokonywać korekt. Następnie odniósł się do negatywnej opinii
Komisji  Rewizyjnej  z  dnia  7  czerwca  2023  r.  w  sprawie  wykonania  budżetu  za  2022  r.
oraz jej wniosku o nieudzielenie absolutorium Prezydentowi Miasta za rok 2022.

‒ Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał,  że rozumie, że nie będzie już wystąpienia
w kolejnym punkcie obrad. 

‒ Zastępca  Prezydenta  Miasta  Dominik  Konieczny  przekazał,  że  są  to  dwie  kwestie.  Jedna
dotycząca  absolutorium i  druga  dotycząca  sprawozdania  finansowego.  Następnie  przekazał,
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że  zarówno  wniosek  jak  i  opinia  Komisji  Rewizyjnej  mają  charakter  czysto  polityczny
i  nie znajdują uzasadnienia w faktach.  Komisja nie tylko nie wzięła pod uwagę pisemnych
i ustnych wyjaśnień składanych przez naczelników wydziałów, ale najwidoczniej je zignorowała
czyniąc zarzuty wobec Prezydenta w sprawach ewidentnie przez niego niezawinionych. Ponadto
czyniąc  zarzuty  tam  gdzie  miały  miejsce  działania  zgodne  z  prawem  lub  ferując  wyroki
w sprawach, gdzie nawet nie toczy się jakiekolwiek postępowanie. Szczegółowo odnosząc się
do kolejnych zarzutów wyjaśnił, że:
1) Zadanie nr 22-01: sprzedaż żwirowni na Ostrogu 3 000 000 zł – Komisja napisała, że nie
zrealizowano  zadania,  a  tym  samym  uchwały  Rady  Miasta  Racibórz  podjętej  30  września
2020  roku,  uchwały  nr  XXIII/321/2020  Rady  Miasta  Racibórz  z  30  września  2020  roku
w  sprawie  wyrażenia  zgody  na  sprzedaż  prawa  własności  działek  gruntu  położonych
w Raciborzu  w rejonie  ulicy  Rudzkiej,  nieruchomość  nie  została  wystawiona  do przetargu,
zadanie  nie  zostało  zrealizowane.  Dalej  wskazał,  że  tutaj  wpłynęły  pisemne  wyjaśnienia
Pani  Naczelnik  Wydziału  Gospodarki  Nieruchomościami  i  bardzo  ubolewa,  że  one  zostały
kompletnie  zignorowane.  Uchwała cytowana przed chwilą  przeze mnie dotyczyła  sprzedaży
działek oznaczonych ewidencyjnie nr 963/883, 907/884, 716/189 i 640/132, karta mapy 3, obręb
Ostróg,  o  łącznej  powierzchni  ponad  40  ha.  W dniu  30  września  2020  roku  Rada  Miasta
Racibórz podjęła uchwałę nr XXIII/321/2020 w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa
własności  działek  gruntu  położonych  w  Raciborzu  w  rejonie  ulicy  Rudzkiej.  Ponadto
w  kolejnych  miesiącach  wprowadzono  niezbędne  uzgodnienia  oraz  przygotowano  wstępny
projekt warunków sprzedaży nieruchomości. Z uwagi na prowadzone z wniosku osoby fizycznej
postępowanie  w  sprawie  geodezyjnego  wydzielenia  fragmentu  działki  będącej  częścią
kompleksu przy ulicy Rudzkiej, opisanej ewidencyjnie 960/883, z przeznaczeniem na poprawę
warunków zagospodarowania nieruchomości sąsiedniej, oznaczonej adresowo ulica Rudzka 74,
sprawa sprzedaży kompleksu byłych żwirowisk została bez biegu do czasu formalnoprawnego
zakończenia podziału geodezyjnego nieruchomości, o czym informował zresztą już w ubiegłym
roku, tak samo na sesji absolutoryjnej, już o tym fakcie informował. Decyzja administracyjna
została wydana 28 marca 2020 roku. Prezydent Miasta zatwierdził projekt podziału działki 963,
a  następnie  wykonano  podział  geodezyjny  nieruchomości.  Rada  Miasta  w następstwie  tego
podjęła  31  sierpnia  2022  roku  uchwałę  nr  XLVI/664/2022  w  sprawie  zmiany  uchwały
z  30  września  2020  r.,  w  sprawie  wyrażenia  zgody  na  sprzedaż  prawa  własności  działek
w rejonie  ulicy  Rudzkiej.  Czyli  mamy nową sytuację  dopiero  od  września  ubiegłego roku.
Na zlecenie urzędu 22 września został sporządzony operat szacunkowy i ten operat wpłynął
z  datą  25  października,  w  którym  wartość  rynkową  nieruchomości  określono  na  kwotę
4 560 900 zł. Dodał, że takiej nieruchomości nie sprzedaje się w ciągu 2 miesięcy. Realizacja
procedury sprzedaży została przełożona na rok budżetowy 2023, a planowany dochód z tego
tytułu  został  ujęty  w  tegorocznej  uchwale  budżetowej.  Aktualnie  opracowano  projekt
zarządzenia  w  sprawie  ustalenia  warunków  sprzedaży  nieruchomości  do  pierwszego
publicznego  przetargu  pisemnego  nieograniczonego.  Cała  procedura  jest  transparentna,
jest jawna, można przedstawić, jak były podejmowane uchwały i jest to w pełni uzasadnione,
że ta sprzedaż planowo nastąpi w roku bieżącym. 
2) Zadanie 19-017/DM - Projekt budowy drugiego odcinka wschodniej obwodnicy Raciborza.
Komisja  wskazuje  niski  poziom  wykonania  bardzo  ważnego  dla  Miasta  Racibórz  zadania,
wykonanie  na  poziomie  19,96%.  Przekazał  więc,  że  zadanie  to  obejmuje  wykonanie
dokumentacji  koncepcyjno  -  środowiskowej  wraz  z  uzyskaniem decyzji  o  środowiskowych
uwarunkowaniach  realizacji  inwestycji.  Wykonawcą  jest  firma  Euroekspert  z  Wymysłowa.
W ramach zadania wykonane zostały badania natężenia ruchu, prognoza natężenia na drogach,
na terenie miasta, prowadzone były konsultacje społeczne. Wyniki analiz i prognoz ruchowych
oraz studium korytarzowego zostały zaakceptowane przez Generalną Dyrekcję Dróg Krajowych
i Autostrad w Katowicach. Wykonano inwentaryzację środowiskową oraz raport oddziaływania
na środowisko. Natomiast niskie wykonanie środków, czy wydatków tej pozycji w roku 2022
wynika z faktu, iż pomimo zaawansowania rzeczowego na poziomie 90%, trwają uzgodnienia
opracowanych  materiałów  z  właściwymi  organami.  Dopiero  po  wydaniu  wszystkich
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niezbędnych  postanowień  i  decyzji  nastąpi  ostateczna  płatność  dla  wykonawcy.
Nie  jest  możliwe  wystawienie  faktury,  a  tym bardziej  zapłata  za  realizację  bez  otrzymania
formalnych  zgód  odpowiednich  organów.  Zadanie  to  jest  w  trakcie  realizacji,  a  planowane
zakończenie  ma  nastąpić  w  drugiej  połowie  2023  roku  i  to  zadanie  także  jest  ujęte
w wieloletniej prognozie finansowej. Z drugiej strony w budżecie zabezpieczamy całą kwotę,
którą  planujemy  wydać  w  roku  na  realizację  tego  zadania.  Poprosił  więc,  aby  nie  winić
Prezydenta  za  to,  że  wykonawca  nie  wystawił  faktury.  Prezydent  nie  może  wydatkować
środków tylko dlatego, że w budżecie mamy taki plan. Tak to nie działa.
3)  Kolejne  zadanie  12-073/DM  -  Projekt  budowy  regionalnej  drogi  Racibórz  -  Pszczyna
na odcinku od drogi krajowej 45 w gminie Rudnik do ulicy sportowej w Rybniku - pomoc
dla  województwa.  Komisja  napisała  -  brak  realizacji  zadania.  Wyjaśnił  więc,  że  zadanie
to  obejmuje  udzielenie  dotacji  celowej  Województwu Śląskiemu na realizację  dokumentacji
projektowej  dla  regionalnej  drogi  Racibórz-Pszczyna  i  w  roku  2022  Miasto  Racibórz  nie
udzieliło pomocy Województwu Śląskiemu na ten cel, co wcale nie znaczy, że to zadanie nie
było realizowane. Dalej poinformował, iż inwestycja jest w trakcie realizacji, czyli cały proces
przygotowania  projektu,  a  brak  zaangażowania  środków  finansowych  wynika  z  faktu,
iż  coroczna umowa z  Województwem Śląskim została  zawarta  po wielu  monitach z  naszej
strony, ale dopiero w listopadzie 2022 roku, co uniemożliwiło udzielenie pomocy finansowej
Województwu.  Zadanie  to  było  realizowane  ze  środków własnych,  natomiast  w  roku  2023
będziemy wnioskować o  refundację  zgodnie  z  podpisanym porozumieniem i  ze  wszystkimi
aneksami, które do tego porozumienia zostały zawarte, to zadanie jest także ujęte w wieloletniej
prognozie finansowej.
4)  Kolejne  zadanie  22-048/DM -  Projekt  kładki  nad  Odrą,  konkurs.  Komisja  napisała  brak
realizacji  zadania.  Wyjaśnił  więc,  że  brak  realizacji  tego  zadania  wyniknął  z  faktu,
iż  w  pierwszej  kolejności  został  ogłoszony  konkurs  na  zadanie  pod  nazwą:  "Projekt
zagospodarowania  rynku,  konkurs".  Koncepcja  zagospodarowania  rynku  będzie  rzutowała
na dalsze działania związane z projektem kładki nad Odrą, w związku z czym podjęto decyzję
o odroczeniu procedowania kolejnego zadania konkursowego do czasu rozstrzygnięcia tamtego.
Jak sami Państwo wiecie, to rozstrzygnięcie nastąpiło nie tak dawno, chyba 17 maja.
5) Kolejne zadanie 00-26 - Pozostała działalność, Biuro Prezydenta Miasta. Komisja napisała,
że  nastąpiło  zwiększenie  pierwotnej  kwoty  na  to  zadanie  z  70 000 zł  na  kwotę  124 700 zł
(wykonanie  123  971  zł).  Znaczna  część  środków  przeznaczona  była  na  billboardy
i autopromocję Prezydenta. Wyjaśnił więc, że tutaj mamy do czynienia z inną sytuacją, tu mamy
do czynienia z taką sytuacją, że Prezydent wykonał zadanie w 100%. Dalej wyjaśnił, iż środki
w  tej  pozycji  zostały  przeznaczone  m.in.  na  inicjatywy  związane  z  promocją  miasta
oraz  skutecznym  informowaniu  mieszkańców  o  realizowanych  projektach,  w  tym  umowy
z  mediami,  zakup  pakietów,  zestawów  promocyjnych,  które  były  wręczane  gościom,
delegacjom oraz laureatom konkursów, jak to się praktykuje w każdym samorządzie.  Zakup
sprzętu  niezbędnego do organizacji  konferencji  online  oraz  spotkań o  charakterze  zdalnym,
wydruki i kolportaż kartek świątecznych, usługi gastronomiczne w ramach oficjalnych spotkań
prezydentów, zastępców, przyjęcia delegacji,  także tych zagranicznych. Dodał, że nie można
traktować tych działań jako autopromocji Prezydenta Miasta Racibórz, jest to istotne narzędzie
budowania  pozytywnego  wizerunku  naszego  miasta.  Podkreślił  również,  że  zwiększenie
w  budżecie  Biura  Prezydenta  Miasta  zostało  przeprowadzone  zgodnie  z  obowiązującymi
przepisami i czynienie w tym zakresie zarzutu jest bezpodstawne.
6) Kolejne zadanie 22-031 - Ekologiczny ogród zabaw, "Leśne ludki". Komisja napisała brak
realizacji zadania, opieszałość w realizacji zadania. Wyjaśnił więc, że zadanie realizowane było
od  czerwca  2022  roku.  W pierwszym  przetargu  nie  było  ani  jednego  oferenta.  Natomiast
w  drugim,  jedyny  wykonawca  zażądał  więcej  niż  kwota,  którą  zamawiający  przewidział
na realizację tego zadania, czyli w roku ubiegłym 2 przetargi się odbyły. Zapytał więc gdzie
tu opieszałość? Trzeci przetarg był już w tym roku i też nie wyłonił wykonawcy, gdyż najtańsza
oferta  przekraczała  budżet  zadania  o  ponad  44  000  zł  i  dopiero  w  czwartym  podejściu,
po częściowym ograniczeniu zakresu zadania, udało się wyłonić wykonawcę za kwotę 251 000
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zł, przy budżecie 253 000 zł. Zadanie jest w trakcie realizacji. Wykonanie nastąpi do końca
lipca, pomimo tego, że zgodnie z umową powinno być do końca sierpnia zrealizowane. Uznał
więc,  że  zarzut  opieszałości  jest  absolutnie  tutaj  nie  na  miejscu.  Dodał,  że  należy  lepiej
planować budżet obywatelski, lepiej przygotowywać wnioski do budżetu obywatelskiego, lepiej
wyceniać  te  zadania,  aby  później  nie  okazywało  się,  że  w  trakcie  procedury  przetargowej
pierwszej i drugiej, trzeciej nierzadko, nie potrafimy wyłonić wykonawcy, w związku z tym,
że  ktoś  wymyślił  sobie  coś  takiego  jak  tężnie  na  Ostrogu  i  wymyślił  sobie,  że  to  będzie
kosztować  600  000  zł,  czy  700  000  zł.  i  to  pomimo tego,  że  niejednokrotnie,  pracownicy
zwracają uwagę, że zadanie jest niedoszacowane. Później mamy takie efekty, że niestety tych
zadań zrealizować w tym budżecie się nie da.
7)  Kolejne  zadanie  22-033  -  Tor  zabaw  dla  dzieci  na  terenie  Grodu  Średniowiecznego
w  Arboretum  Bramy  Morawskiej.  Komisja  napisała  brak  realizacji  zadania,  opieszałość
w realizacji zadania. Zapytał więc kto tą opieszałością zdaniem radnych się wykazuje? Dodał,
że bardzo łatwo feruje się tego rodzaju opinie, tego rodzaju wyroki, tym bardziej, że się nie
ponosi w ogóle jakiejkolwiek odpowiedzialności za swoje słowa, za swoje pisma. Rada działa
jako organ kolegialny razem,  apeluje  jednak o  to,  aby na  przyszłość  naprawdę ważyć tego
rodzaju  opinie,  aby  oszczędnie  gospodarować  takimi  określeniami.  Następnie  przytoczył
stanowisko Arboretum Bramy Morawskiej, które napisało, że informację o utworzeniu zadania
dostaliśmy pismem z dnia  22 marca 2022 roku.  Na realizację  zadania  zostało zaplanowane
180 000 zł,  zgodnie ze złożonym wnioskiem do Budżetu Obywatelskiego. Później nastąpiły
czasochłonne ustalenia z członkami Stowarzyszenia Drengowie znad Górnej Odry, z którym
Arboretum jest w stałym kontakcie, z uwagi na gród, który Stowarzyszenie ma w użyczeniu
i z uwagi na liczne, wspólnie realizowane przedsięwzięcia. Ubolewa więc, że ten proces trwał
tak  długo,  ale  absolutnie  nie  można  tutaj  mówić  o  opieszałości,  bo  w  końcu  się  to
zmaterializowało w ten sposób, iż w październiku został ogłoszony przetarg na realizację tego
zadania. Natomiast wpłynęły tylko 2 oferty, z czego jedna na 180 000 zł przy okresie gwarancji
36 miesięcy oraz druga oferta firmy z Knurowa – 196 000 zł. Ale ta firma dała okres gwarancji
60  miesięcy,  w  związku  z  czym w przyjętych  kryteriach  działu  w  tym przetargu,  niestety
uzyskała więcej punktów, należało ją wybrać. To z kolei było niemożliwe, gdyż mamy tylko
180 000 zł  zaplanowane na realizację tego zadania,  a więc nie było możliwości podpisania
umowy z firmą z Knurowa. Dodał,  że może i  bardzo dobrze, gdyż to postępowanie zostało
unieważnione,  nie  mając  wystarczających  środków  na  sfinansowanie.  Zadanie  zostało
przesunięte do realizacji na kolejny rok kalendarzowy, czyli na rok bieżący. W marcu br. został
ogłoszony ponowny przetarg. W kwietniu otwarto oferty, tym razem była tylko jedna firma,
ta sama, która zresztą w poprzednim roku startowała, za kwotę 179 949 zł, ale już dając okres
gwarancji 60 miesięcy. I ta kwota mieści się w budżecie w kwocie zaplanowanej na realizację,
i  na  chwilę  obecną  jest  wykonana  i  zaakceptowana  dokumentacja  projektowa.
Wg  harmonogramu  przedstawionego  przez  wykonawcę,  w  lipcu  ruszają  prace  budowlane
i  termin  wykonania  to  jest  październik  br.  Nie  ma  więc  żadnej  opieszałości,  ale  działamy
w  takim  budżecie,  jaki  mamy,  nawet  jeżeli  raz  przetarg  nie  wyjdzie,  wtedy  prowadzimy
działania  pod  kątem,  albo  ogłoszenia  ponownego  przetargu,  albo  ograniczenia  zakresu
rzeczowego i staramy się, aby te zadania zrealizować oszczędnie i zgodnie z celem, któremu
powinny służyć.
8) Kolejne zadanie 00-249/PKT - Festiwal "Wiatraki". Komisja napisała, że Prezydent Miasta
Dariusz Polowy zarządzeniem nr 2061/2022 z 16 sierpnia ubiegłego roku w sprawie zmian
w budżecie na rok 2022, przekazał kwotę 50 000 zł do RCK-u jako dotację podmiotową zamiast
dotację  celową,  popełniając  czyn  z  art.  8  pkt  1  Ustawy  z  dnia  17  grudnia  2004  roku
o odpowiedzialności za naruszenie dyscypliny finansów publicznych. Wyjaśnił więc, że sama
komisja póki co nie jest jeszcze sądem, bo odbiera to jakby już były formułowane oskarżenia
o  naruszenie  prawa  i  ferowane  były  wyroki,  że  coś  jest  niezgodne.  Zaapelował,
aby  w  przypadku  takich  podejrzeń,  przypuszczeń  kierować  to  do  odpowiednich  organów.
Te  organy  to  prokuratura,  RIO,  NIK.  Poprosił  jednak,  aby  nie  ferować  tutaj  wyroków.
Dalej  wyjaśnił,  że  organizator  przekazał  RCK  dotację  podmiotową  w  kwocie  50  000  zł
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na realizację  zadania  na  podstawie  §  2  pkt  6  zarządzenia  nr  1895/2014 Prezydenta  Miasta
Racibórz  z  dnia  11  czerwca  2014  roku  w  sprawie  zasad  przyznawania,  przekazywania
i rozliczania dotacji podmiotowych przyznanych z budżetu Miasta Racibórz dla samorządowych
instytucji kultury. To jest podstawa prawna tych działań. Jeżeli jest z tym problem to proszę
pisać do innych organów.
9)  Zadanie  21-085/PKT  -  Raciborskie  Centrum  Aktywnej  Integracji  Społecznej.  Komisja
napisała, że został poniesiony wydatek w kwocie 1 918 233,40 zł. Wyjaśnił więc, że OSiR jest
zakładem budżetowym, a także płatnikiem podatku dochodowego od osób prawnych. Realizując
inwestycje, jest zobowiązany od poniesionych wydatków na realizację zadania inwestycyjnego
odliczyć  naliczony  podatek  VAT  w  przypadku,  gdy  inwestycja  będzie  przeznaczona
do wykonania czynności opodatkowanych. Zasada ta jest stosowana we wszystkich tego typu
realizowanych  inwestycjach  i  jest  zgodna  z  obowiązującymi  przepisami  prawa.  Biorąc  pod
uwagę finanse samorządów, jest ona korzystna ze względu na to, że środki w WPF nie zostają
sztucznie zawyżone, tylko stanowią kwotę, która jest niezbędna do realizacji inwestycji, a której
limit  nie może zostać przekroczony.  W planie finansowym zakładu,  który jest  załącznikiem
do uchwały budżetowej, przyjętej przez Radę Miasta Racibórz, jest wskazana kwota kosztów
zadań  do  realizacji  i  kosztem jest  kwota  wykazana  w  fakturze  czy  umowie,  pomniejszona
o wartość podatku VAT podlegającemu odliczeniu lub w kwocie brutto, gdy VAT nie podlega
odliczeniu.  W  związku  z  powyższym  koszt  omawianej  inwestycji  nie  przekroczył  limitu
wskazanego  w  wieloletniej  prognozie  finansowej,  w  konsekwencji  koszt  budowy  nowego
lodowiska będzie mniejszy od kwot zawartych w umowach na realizację tego przedsięwzięcia
o podatek VAT podlegający odliczeniu.
10) Kolejne zadanie 22-071 - Doświetlenie boiska sportowego LKS Ocice. Komisja napisała
brak  realizacji  zdania.  Wyjaśnił  więc,  że  Prezydent  mógł  wnioskować  do  Rady  Miasta
o zwiększenie środków na realizację przedmiotowego zadania, czego nie uczynił i to jest fakt.
Zaplanowane  w  budżecie  Miasta  środki  w  wysokości  60  000  zł  były  niewystarczające
do  rozpoczęcia  inwestycji.  Wydział  Kultury,  Promocji  Sportu,  Turystyki  złożył  wniosek
o uruchomienie procedury udzielenia zamówienia publicznego o wartości szacunkowej równej
lub  przekraczającej  50  000  zł  i  mniejszej  niż  130  000  zł.  Natomiast  całkowita,  łączna,
szacunkowa wartość przedmiotu zamówienia tego samego rodzaju w danym roku budżetowym,
wartość  netto  110  000  zł.  Ustalenia  dokonano  28  lutego.  W  marcu  wydział  wystąpił
z  wnioskiem o  zmianę  planu  finansowego.  Ogłoszono  postępowanie  w  marcu  pod  nazwą:
"Opracowanie  dokumentacji  projektowej,  budowa oświetlenia  boiska  sportowego przy  ulicy
Tuwima 1 w Raciborzu". 11 kwietnia tego samego roku ogłoszono informację z otwarcia ofert.
Najniższa  opiewała  na  kwotę  109  000  zł,  w  związku  z  czym  postępowanie  zostało
unieważnione.  Cena  najkorzystniejszej  oferty  przewyższała  kwotę,  którą  zamawiający
przeznaczył na sfinansowanie zamówienia. Czyli ktoś nie doszacował wartości zadania i nie był
to Pan Prezydent. Prezydent mógł zawnioskować do rady o zwiększenie środków na realizację
przedmiotowego  zadania,  czego  nie  uczynił.  Równie  dobrze  mógł  zapłacić  ze  swoich
prywatnych środków, mógł zaciągnąć jakieś inne zobowiązania. Dodał, że jest zbulwersowany
tą uchwałą Komisji  Rewizyjnej  w sprawie wniosku o nieudzielenie  absolutorium. Chciałby,
abyśmy się odnosili do faktów, abyśmy się odnosili do przepisów prawa, abyśmy się odnosili
do tego, co jest  w budżecie,  jaka wartość, jakie jest  wykonanie, abyśmy także respektowali
te wyjaśnienia, które przygotowują naczelnicy i pracownicy urzędu.
11) Kolejne zadanie - Projekt budowy regionalnej drogi Racibórz-Pszczyna na odcinku od drogi
krajowej 45 w Gminie Rudnik do ulicy Sportowej w Rybniku - Porozumienie. Komisja napisała
niski  poziom realizacji  zadania,  na  poziomie  37,79%.  Wyjaśnił  więc,  że  zadanie  jest  ujęte
w wieloletniej prognozie finansowej. Dalej przekazał, że na podstawie wniosku została wydana
decyzja ZRID. Zakończenie budowy etapu czwartego i piątego nastąpiło w lutym 2022 roku.
W ramach  realizacji  zadania  są  realizowane  również  nadzory  autorskie  wykonywane  przez
projektanta.  My  to  także  częściowo  finansujemy.  Przygotowywana  jest  dokumentacja
dla kolejnych etapów, by złożyć wnioski o wydanie decyzji ZRID. Obecnie trwa finalizowanie
dokumentacji  geodezyjnej  i  budowlanej  dla  etapu  trzeciego  oraz  wystosowano  wniosek
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do  Zarządu  Województwa  Śląskiego  w  sprawie  uzyskania  pełnomocnictwa  dla  Prezydenta
Miasta do złożenia wniosku o wydanie decyzji ZRID dla trzeciego etapu. Wykonawcą jest firma
Egis  Poland Sp.  z  o.o.  z  Katowic.  Natomiast  niski  poziom zaawansowania  wynika  z  faktu
podziału zadania na poszczególne etapy i nieosiągnięcia przez wykonawcę kolejnych kamieni
milowych  projektu  związanych  z  płatnościami.  Dodatkowo  także  występują  problemy
z gestorem linii kolejowej 176, które spowodowały wstrzymanie prac projektowych na jednym
z etapów. Dodał, że przy dyskusji na temat Raportu o stanie miasta też te zarzuty się pojawiały.
Nikt  jednak nie pyta,  jak jest  faktycznie.  Uznał,  że dla niektórych jest  to wygodne.  Dodał,
że wielokrotnie apelował, aby po prostu poświęcić temu tematowi jedną sesję, albo komisję.
Dalej  przekazał,  że  pierwszym  miał  być  etap,  który  jest  najbardziej  potrzebny,  od  węzła
na ul. Piaskowej do węzła na ul. Pstrąskiej w Gminie Lyski. Później różne rzeczy spowodowały,
że to nie zostało zrealizowane tak. Została zrobiona akurat obwodnica, etap czwarty i piąty.
Bardzo dobrze, że został zrealizowany. W tej chwili mamy udrożniony układ komunikacyjny,
możemy się  szybko  poruszać  w kierunku  Opola,  szczególnie  tutaj  od  strony  Płoni,  Obory,
Brzezia. Mamy też pomoc w przypadku zakorkowania miasta, jak np. teraz ma to miejsce przy
remoncie ul. Rybnickiej.  Tak że ona spełnia swoją rolę. Dodał, że problemy z koleją trwają
praktycznie  do  dzisiaj.  Ma  jednak  nadzieję,  że  wrócimy  do  tego  tematu,  żeby  faktycznie
porozmawiać o tym. 
12)  Ostatnie  zadanie  -  pozostała  działalność,  bieżące  działania  -  sport.  Komisja  napisała,
że środki  w kwocie 200 000 zł  zostały wykorzystane na zwiększenie kapitału zakładowego
spółki  Unia.  Wyjaśnił  wiec,  że  proces  podwyższenia  kapitału  zakładowego  wymaga
uprzedniego wniesienia tychże środków do spółki. W tym przypadku to się zadziało. Te środki
zostały  faktycznie  przelane  na  konto  Unii,  a  dopiero  po  dokonaniu  przelewu zarząd spółki
dokonuje ponownego, stosownego zgłoszenia do KRS, składając jednocześnie oświadczenie,
iż środki te zostały wniesione na konto bankowe spółki. Odwrotna procedura nie jest prawnie
dopuszczalna. Proces rejestracji podwyższenia kapitału zakładowego jest nadal w toku, a jego
gospodarzem jest  spółka.  Jeżeli  radni  mają  jakieś  obiekcje  do tego to  proszę  zgłosić  to  do
odpowiednich organów. Natomiast do czasu otrzymania wyroków, nie może to stanowić zarzutu
w  stronę  Prezydenta,  gdyż  w  polskim  prawie  jest  domniemanie  niewinności  do  momentu
skazania, i to jeszcze w postępowaniu dwuinstancyjnym. 

‒ Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na brak chętnych do dalszej dyskusji zarządził
głosowanie uchwały.      
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem
z wykonania budżetu za 2022 rok. 
Wyniki głosowania
ZA: 4, PRZECIW: 13, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 4
Wyniki imienne:
ZA (4)
Leon Fiołka, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, Zuzanna Tomaszewska
PRZECIW (13)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Michał 
Kuliga, Mirosław Lenk, Henryk Mainusz, Justyna Poznakowska, Paweł Rycka, Anna Szukalska,
Michał Szukalski, Eugeniusz Wyglenda
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1)
Ludmiła Nowacka
NIEOBECNI (4)
Zygmunt Kobylak, Dawid Łomnicki, Anna Ronin, Anna Wacławczyk

Rada  nie  podjęła uchwały  w  sprawie  zatwierdzenia  sprawozdania  finansowego  wraz  ze
sprawozdaniem z wykonania budżetu za 2022 rok. 
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14.  Uchwała  w  sprawie  udzielenia  Prezydentowi  Miasta  Racibórz  absolutorium  z  tytułu
wykonania budżetu za 2022 rok.

‒ Przewodniczący Rady Marian Czerner przedstawił radnym treść Uchwały nr 4200/III/111/2023
III Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Katowicach z dnia 28 kwietnia
2023 r. o pozytywnej opinii o przedłożonym przez Prezydenta Miasta Racibórz sprawozdaniu
z wykonania  budżetu miasta  za  2022 rok wraz z  informacją  o stanie  mienia  komunalnego.
Następnie przedstawił Uchwałę Nr 1/2023 Komisji Rewizyjnej Rady Miasta Racibórz z dnia
07  czerwca  2023  r.,  w  której  Komisja  Rewizyjna  negatywnie  opiniuje  wykonanie  budżetu
miasta za 2022 rok oraz wnosi do Rady Miasta o nieudzielenie Prezydentowi Miasta Racibórz
absolutorium  za  2022  rok.  Dalej  przedstawił  Uchwałę  nr  4200/III/154/2023  III  Składu
Orzekającego  Regionalnej  Izby  Obrachunkowej  w  Katowicach  z  dnia  26  czerwca  2023  r.
o  pozytywnej  opinii  o  wniosku  Komisji  Rewizyjnej  Rady  Miasta  Racibórz  w  sprawie
nieudzielenia Prezydentowi Miasta absolutorium za 2022 rok.

‒ Radna  Anna  Szukalska  przekazała,  że  uchwałę  Komisji  Rewizyjnej  z  opinią  i  wnioskiem
Przewodniczący Rady już przedstawił. W uzupełnieniu przekazała, że komisja korzystała też
z danych pozyskanych z RIO, ponieważ one były najbardziej aktualne. Zgodnie z uzyskanymi
informacjami  obejmowały  one  również  dopuszczalne  korekty.  Komisja  stwierdziła  więc,
że  dochody  zostały  wykonane  na  poziomie  95,7  % w  kwocie  272.817.858,04  zł.  Wydatki
na poziomie 92,1 % planu, w kwocie 298.117.720,98 zł. Wykonane dochody bieżące Miasta są
niższe  niż  poniesione  wydatki  bieżące  o  kwotę  2.820.043,00  zł.  Powyższy  wynik  budżetu
operacyjnego  został  pokryty  m.in.  z  nadwyżki  budżetu  z  lat  ubiegłych  oraz  wolnymi
i  niewykorzystanymi  środkami. W  2022r.  odnotowano  zdecydowanie  mniejsze  wpływy
ze  sprzedaży  mienia  i  pozostałych  dochodów  majątkowych  -  22.028.986,84  zł  zamiast
33.497.586,68 zł. Deficyt budżetowy wyniósł (-) 25.299.862,94 zł. Łączna kwota długu Miasta
Racibórz  na  koniec  roku  2022  wyniosła  34.957.163,34  zł,  co  stanowi  12,8%  rocznych
dochodów wykonanych.  Zrealizowane  dochody na  1  mieszkańca  gminy  w 2022r.  wyniosły
5.740 zł i uległy zmniejszeniu w porównaniu do roku 2021r. gdzie w 2021r. wyniosły 6.221 zł.
Dalej przekazała, że komisja w opinii wskazuje również jakie prowadziła kontrole. W zakresie
realizacji  planu  dochodów komisja  zwróciła  uwagę   na  niezrealizowane  zadanie  nr  22-001
sprzedaż Żwirowni na Ostrogu. Uznała, że podziały nieruchomości zostały wykorzystane po to,
aby  procesu  sprzedaży  nie  przeprowadzić.  Dalej  uznała,  że  do  przetargu  można  było
przygotowywać się od 2020 r. W zakresie realizacji plany wydatków komisja zwróciła uwagę na
brak realizacji  priorytetowych zadań drogowych.  W zakresie działalności  Prezydenta Miasta
wskazała,  że  oczywistym  jest  to,  że  zarządzeniami  Prezydent  mógł  zwiększyć  te  wydatki,
natomiast  radni  mają  prawo  do  takiej  oceny,  że  są  to  wydatki  głównie  na  bilbordy
i autopromocję, gdyż na pierwszym planie zawsze jest prezydent, a dopiero w tle dane zadanie.
Dalej  odnosząc się do słów Zastępcy Prezydenta Miasta Dominika Koniecznego, że nie ma
opieszałości  przy  zadaniach  z  budżetu  obywatelskiego,  zwróciła  uwagę,  że  wyniki  są  we
wrześniu,  a  pierwsze  przetargi  dopiero  w  czerwcu.  Na  pytanie  dlaczego  tak  się  dzieje,
pracownicy  odpowiadają,  że  są  inne  ważniejsze  zadania  w  wydziale.  Uznała  więc,  że  to
prezydent ponosi odpowiedzialność za ilość pracowników. Dalej wskazała na inny przykład,
gdy dopiero po roku odbył się 1 przetarg. Odnośnie Festiwalu Wiatraki przekazała, że komisja
miała  prawo do składania  takich opinii  i  wniosków, sprawę więc zgłosiła  do odpowiednich
organów.  W  zakresie  Raciborskiego  Centrum  Aktywnej  Integracji  Społecznej  przekazała,
że  radni  podtrzymują  swoje  zdanie,  że  zwrot  podatku  Vat  następuje  później  i  udzielenie
upoważnienia  nie  miało  podstawy.  Dalej  wskazała,  że  zarzuca  się  też  to,  że  głównie  nie
wykonywane  są  zadania  zgłaszane  przez  radnych  opozycyjnych.  Brak  woli  współpracy
ewidentnie  więc  widać.  Co  innego  dzieje  się  gdy  są  to  zadania  Prezydenta.  W  zakresie
podniesienia udziałów to Zastępca Prezydenta Miasta Dominik Konieczny nie odnosi się do
tego  co  jest  niekorzystne.  Dalej  wskazała  na  brak  wiedzy  w  zakresie  wartości  udziałów
w  spółce.  Następnie  uznała,  że  w  raporcie  i  informacji  o  stanie  mienia  komunalnego
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zamieszczone są niespójne dane w tym zakresie. W związku z powyższym Komisja Rewizyjna
zaopiniowała sprawozdanie negatywnie i zawnioskowała o nieudzielenie absolutorium za 2022r.

‒ Radny  Mirosław  Lenk  przekazał,  że  stanowisko  Klubu  Radnych  Razem  dla  Raciborza
przedstawił wcześniej radny Henryk Mainusz.  

‒ Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  przekazał,  że  w tym przypadku  głosowanie  przeciw
uchwale o udzielenie absolutorium nie jest jednoznaczne z nieudzieleniem absolutorium. Można
procedować tylko jeden projekt uchwały w tym zakresie. 

‒ Radny Mirosław Lenk przekazał, że stosując się do instrukcji naszej obsługi prawne z zeszłego
roku wniósł aby w projekcie uchwały wpisać „w sprawie nieudzielenia Prezydentowi Miasta
Racibórz absolutorium z tytułu wykonania budżetu za 2022 rok”. 

‒ Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  przekazał,  że  rozumie,  że  należy  korekty  dokonać
w całej treści uchwały, a więc w tytule i § 1. Zmianę to należy też uwzględnić w uzasadnieniu
uchwały. 

‒ Radna Anna Szukalska w nawiązaniu do tego wniosła, aby do uzasadnienia wprowadzić treść
opinii Komisji Rewizyjnej.  

‒ Przewodniczący Rady Marian Czerner przy braku innych zgłoszeń po ostatecznym 
zredagowaniu łącznego wniosku odczytał jego treść i zarządził głosowanie wniosku, a następnie
całej uchwały.  
Głosowano wniosek w sprawie:
dokonania  poprawek  w  Uchwale  w  sprawie  udzielenia  Prezydentowi  Miasta  Racibórz
absolutorium  z  tytułu  wykonania  budżetu  za  2022  rok  zmieniając  zapis  tytułu  uchwały
i  paragrafu 1 na nieudzielenie absolutorium oraz wprowadzając w uzasadnieniu treść opinii
Komisji Rewizyjnej stanowiącej załącznik do Uchwały Komisji Rewizyjnej. 
Wyniki głosowania
ZA: 14, PRZECIW: 4, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 4
Wyniki imienne:
ZA (14)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Michał 
Kuliga, Mirosław Lenk, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Paweł 
Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Eugeniusz Wyglenda
PRZECIW (4)
Leon Fiołka, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, Zuzanna Tomaszewska
NIEOBECNI (4)
Zygmunt Kobylak, Dawid Łomnicki, Anna Ronin, Anna Wacławczyk

Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie nieudzielenia Prezydentowi Miasta Racibórz absolutorium            
z tytułu wykonania budżetu za 2022 rok zgodnie z przyjętymi poprawkami. 
Wyniki głosowania
ZA: 14, PRZECIW: 4, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 4
Wyniki imienne:
ZA (14)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Michał 
Kuliga, Mirosław Lenk, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Paweł 
Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Eugeniusz Wyglenda
PRZECIW (4)
Leon Fiołka, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, Zuzanna Tomaszewska
NIEOBECNI (4)
Zygmunt Kobylak, Dawid Łomnicki, Anna Ronin, Anna Wacławczyk

Rada podjęła  Uchwałę Nr LIX/751/2023 w sprawie nieudzielenia Prezydentowi Miasta Racibórz
absolutorium z tytułu wykonania budżetu za 2022 rok.
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15. Uchwała w sprawie Gminnego Programu Rewitalizacji dla Miasta Racibórz do roku 2030.

 Radny  Michał  Kuliga  przekazał,  że  Komisja  OKSRiOS  pozytywnie  zaopiniowała  projekt
przedmiotowej uchwały. 

 Radny Michał  Szukalski  przekazał,  że  Komisja  GMOŚiBP w głosowaniu nie  rozstrzygnęła
stanowiska do przedmiotowej uchwały. 

 Radna  Justyna  Henek  –  Wypior  przekazała,  że  Komisja  RGBiF  po  dyskusji  pozytywnie
zaopiniowała projekt przedmiotowej uchwały.

 Przedstawiciel  zespołu  autorskiego  dr  Marcin  Baron  przekazał,  że  w  pierwszej  części
przedstawi  autopoprawki  Prezydenta,  który  po  wysłuchaniu  Państwa proponuje  wprowadzić
zmiany do treści projektu dokumentu, a następnie przedstawi 3 krótkie komentarze, tak jakby
podsumowujące różne kwestie, które się pojawiały na komisjach. Dodał, że żadna z komisji nie
wnosiła  uwag  do  innych  zagadnień,  niż  konstrukcja  listy  przedsięwzięć.  Autopoprawki
do projektu:
 A10. Nowe Ogrody Jordanowskie – redakcji zakresu zadań poprzez wprowadzenie pakietu
zadań „Zielone Płuca Ostroga z budową tężni solankowej. 
 A11. Przebudowa płyty Rynku wraz z terenami przyległymi – uszczegółowienie lokalizacji
przez  dodanie  zapisu  „skwer  ks.  prałata  Stefana  Pieczki,  Plac  Dominikański,  początkowe
fragmenty ulic dochodzących do rynku”. 
 A17. Modernizacja budynku byłego gimnazjum przy ulicy Opawskiej 81 – Eksploratorium
– zmiana redakcyjna brzmienia celu na „Przebudowa i kompleksowy remont budynków byłego
gimnazjum nr 5 znajdujących się przy ul. Opawskiej 81 na rzecz międzypokoleniowej integracji
wspólnot mieszkańców oraz stworzenia przestrzeni na cele ekspozycyjne i  popularyzacyjno-
naukowe.”
 A22.  Raciborskie  Centrum  Aktywnej  Integracji  Społecznej  –  zmiana  nazwy  na
„Modernizacja  i  rozbudowa  bazy  sportowej  OSiR”  oraz  konsekwentna  zmiana  zapisów
w całym dokumencie.
 W  liście  pozostałych,  dopuszczalnych  przedsięwzięć  rewitalizacyjnych,  uzupełnienie
pozycji „dostosowanie instytucji kultury i sportu na potrzeby zwiększenia efektywności działań
społecznych” dopiskiem „, w tym m.in. poprzez odtworzenie kortów tenisowych i modernizację
basenu na Oborze”.
 B09. Propagowanie przedsiębiorczości oraz wzrost aktywności gospodarczej w granicach
obszaru rewitalizacji – nowa redakcja celu w brzmieniu „Intensyfikacja aktywności związanych
z  wdrażaniem  „Programu  Wspierania  Przedsiębiorczości  do  roku  2027+”  na  obszarze
rewitalizacji.”  oraz  likwidacja  zapisu  dotyczącego  utworzenia  Centrum  Rozwoju  Biznesu
i Organizacji Pozarządowych.
 B18.  Modernizacja  stadionu  Unii  Racibórz  z  udostępnieniem  obiektu  dla  mieszkańców
dzielnicy  Mała  Płonia  jako  miejsca  integracji  społecznej  –  zmiana  podmiotu  realizującego
na „Miasto Racibórz”.
 B19. Centrum integracji Płonia – zmiana podmiotu realizującego na „Miasto Racibórz”.
 B27.  Metamorfoza  Placu  Ofki  –  nowa  redakcja  opisu  przedsięwzięcia  w  brzmieniu
„Cel:  Stworzenie  małego  rynku  Raciborza  w  sąsiedztwie  Muzeum  Raciborskiego  oraz
Raciborskiego  Centrum  Kultury,  w  nawiązaniu  do  dawnych  tradycji  kawiarni  „Tęczowa”.
Zadania: instalacja obiektów małej architektury, zakup podłogi drewnianej, girland świetlnych
itp.  oraz  instalacja  niezbędnego  oświetlenia,  organizacja  koncertów,  spektakli  teatralnych,
potańcówek i innych wydarzeń kulturalno-społecznych.”
 B34.  Niebieskie  Ogrody  Racibórz  –  żwirownia  –  wprowadzenie  dodatkowej  pozycji
finansowej ze źródeł prywatnych, w kwocie 10 mln zł.
 B35.  Budowa  wielopoziomowego  parkingu  przy  ul.  Kowalskiej  –  zwiększenie  budżetu
do  kwoty  całkowitej  20  mln  zł,  w  podziale  na  15%  środków  własnych  i  85%  środków
dotacyjnych.
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 W  liście  pozostałych,  dopuszczalnych  przedsięwzięć  rewitalizacyjnych,  nowa  redakcja
pozycji  dot.  efektywności  energetycznej  w brzmieniu  „poprawę efektywności  energetycznej
budynków  mieszkalnych,  stanowiących  własność  różnych  właścicieli,  w  tym  wspólnot
mieszkaniowych i spółdzielni mieszkaniowych, oraz budynków użyteczności publicznej”.
Następnie  przedstawił  jeszcze  uwagi  ogólne  w  odniesieniu  do  tego,  co  się  pojawiało
w  dyskusjach  pomiędzy  komisjami.  Pierwsza  sprawa,  to  są  często  eksponowane  obawy,
że coś się nie mieści, że może powinniśmy jeszcze dodawać, a jakby ktoś coś chciał dołożyć
za  rok.  Chodzi  o  to,  że  my  wskazujemy  w  GPR-rze  przedsięwzięcia  najważniejsze,
identyfikowalne,  te,  co do których jest  albo pełna,  albo prawie że pełna,  albo przynajmniej
częściowa gotowość do realizacji, w zależności od zdobywania środków. Zwrócił uwagę na to,
że  jest  też  lista  przedsięwzięć  dopuszczalnych,  to  jest  np.  tam,  gdzie  proponujemy
wprowadzenie  kortów,  czy  wprowadzenie  uzupełnień  dotyczących  wszystkich  zasobów
mieszkaniowych. To jest taka formuła zapisu, która ma dość szeroki zakres interpretacyjny.
Ta lista jest naprawdę tak szeroka, że daje bardzo wiele możliwości. Tak samo bardzo dużo
możliwości dają projekty, które nazywamy projektami parasolowymi. To są takie projekty jak
np.  "Miasto  bez  barier",  czyli  A01,  "Rewitalizacja  podwórek"  -  A08,  "Racibórz  w  naturę
wpisany",  czyli  B25.  Wskazał,  że  te  projekty  mają  taki  właśnie  otwarty  charakter.
My świadomie nie chcemy ich domykać do listy konkretnych zadań,  żeby się  nie okazało,
że  kiedy  np.  są  możliwości  budżetowe  wewnętrzne,  albo  zewnętrzne,  to  ktoś  oceniający,
np.  wnioski,  powie,  że  ten  konkretny  plac,  ten  konkretny  budynek,  jeszcze  jakaś  tam inna
lokalizacja  nie  jest  wprost  wymieniona.  Dlatego  skonstruowaliśmy  te  projekty  jako  takie
projekty otwarte. Dodał, że jest to stały element gry w tego rodzaju programach. Przypomniał,
że  program  został  wstępnie,  ale  formalnie  pozytywnie  zaopiniowany  przez  instytucję
zarządzającą, czyli dysponenta środków unijnych. Więc nie mamy obaw co do tego podejścia.
Dalej  przekazał,  że  dwie  pozostałe  uwagi  dotyczą  projektów,  co  do  których  chcemy
je  pozostawić  mimo uwag.  Wnioskodawca przemyślał  uwagi  i  chce  je  pozostawić.  Chodzi
mianowicie  o  A16,  czyli  Przedszkole  nr  16  przy  ulicy  Brzeskiej.  To  jest  poza  obszarem
rewitalizacji,  ale  jest  to  obszar,  w  którym  jest  największa  potrzeba  przedszkolna,  patrząc
na  stosunek  dzieci  do  liczby  miejsc  w  przedszkolu.  Dodatkowo  jest  to  projekt  o  silnym
wymiarze  społecznym,  bo  projekty  przedszkolne,  projekty  żłobkowe  mają  ten  intensywny
wymiar włączenia na rynku pracy. Dlatego uważamy, że są co najmniej dwie istotne przesłanki
za utrzymaniem tego projektu. Drugi projekt to B24, czyli zagospodarowanie placu Długosza,
gdzie wnioskodawca też jest za tym, żeby to utrzymać. Myślę, że są również ku temu dwie
przesłanki.  Pierwsza  jest  taka,  że  w  zasadzie  pojawiają  się  różnice,  może  co  do  sposobu,
natomiast  temat  zagospodarowania  placu  jest  niekwestionowany  i  przez  wszystkie  strony
podnoszony, także w wynikach ankiet. Natomiast druga przesłanka jest taka, że sprawdziliśmy
jeszcze  raz  to,  co  jest  zapisane,  pozostaje  to  w  zgodzie  z  koncepcją  przedstawioną  przez
Pana Prezydenta w kwietniu tego roku, dlatego włączenie tej propozycji jest jak najbardziej
zdaniem wnioskodawcy uzasadnione. Dodał, że w jego przekonaniu Pan Prezydent proponuje
zmiany,  które  naprawdę  wyczerpują  oczekiwania  wszystkich  komisji,  natomiast  reszta  jest
w rękach Radnych. 

 Radny  Mirosław  Lenk  przekazał,  że  bardzo  cieszy  się,  że  udało  nam  się  podyskutować
na komisjach. Radni są bardzo zbliżeni do decyzji o przyjęciu tego programu, natomiast ma
dosłownie  kilka  takich  drobnych  uwag.  Co  do  P16,  to  było  to  tylko  pewne  spostrzeżenie,
że  w  tej  liście  pewnie  mogłyby  się  znaleźć  też  inne  jednostki,  niemniej  rzeczywiście
przedszkole  w Brzeziu  jest  w najgorszej  sytuacji  w stosunku do innych przedszkoli  i  takie
wyróżnienie być może warte jest nawet podkreślenia. Więc tutaj na pewno uwag radni mieć nie
będą  mieli.  Rzecz  kolejna  dotyczy  G5,  bo  intencja  była  nieco  inna.  To  znaczy  my
pozostawiliśmy tę  funkcję,  ja  mówiłem,  żebyśmy się  wspólnie  zastanowili  ewentualnie  nad
zmianą funkcji  tego obiektu po modernizacji.  My tworzymy bardzo dużo obiektów o takim
znaczeniu społecznym do rozwiązywania różnych problemów i to pewnie nic złego. Natomiast
one są zarówno kosztowne w przygotowaniu, modernizacji, tak, jak i później w utrzymaniu.
Stąd samo wykreślenie tego trudnego słowa jakby nie rozwiązuje problemu, bo nadal my tam
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generalnie  chcemy  robić  tą  wielopokoleniową  akcję  społeczną,  pewnie  fajną,  pożądaną,
tylko  sugerowałem,  że  dobrym  miejscem  na  to  byłyby  już  istniejące  domy  kultury.
Mamy je 3 w Raciborzu. RCK, DK Strzecha i przecież również Młodzieżowy Dom Kultury.
Nie będzie jednak wnioskował o tą zmianę. Ja się z tym zgodzę, jeśli moje koleżanki i koledzy
też  to  poprą.  Wskazał,  że  trwałości  projektów  mijają  i  tak  jak  kawiarenka  i  pralnia  były
tymczasową funkcją dla obiektu na placu Długosza, tak i ta funkcja może być tymczasowa,
a budynek można później wyremontowany wykorzystać zdecydowanie na inne cele. Łatwiej się
być  może  pozyskuje  środki  na  działania  społeczne,  niż  na  inne,  na  które  chcielibyśmy ten
budynek przeznaczyć. Natomiast nie zgadza się z zapisem dotyczącym placu Ofki, bo chodziło
o zachowanie funkcji parkingowej. Samo wykreślenie i zrealizowanie tego, co Państwo zapisali,
spowoduje,  że  ten  parking  zniknie.  Po  prostu  zwyczajnie  nie  będzie  miał  racji  bytu.
Więc ja wnioskuję, żeby jednak wpisać tam, że te działania proponowane będą miały charakter
okazjonalny. Poprosił, aby wspólnie zredagować ten poprawny zapis, tak aby zachować funkcję
parkingową, bo nie mamy nic przeciwko temu, żeby tam się odbywały rzeczywiście potańcówki
z wykorzystaniem Tęczowej, o ile ten obiekt jeszcze będzie funkcjonował w takim znaczeniu,
bo to są fajne rzeczy, dobrze odbierane. Tęczowa to był kiedyś hit raciborski. Należy jednak
podkreślić,  że  przy  zachowaniu  funkcji  parkingowej.  Myślę,  że  Pan  Prezydent  się  do  tego
odniesie.  Dalej  dodał,  że w kontekście dyskusji  na temat Ogrodów Jordanowskich,  radni są
skłonni  te  ogrody  zostawić,  bo  to  jest  takie  bardzo  ogólne  sformułowanie.  Natomiast
chcielibyśmy wykreślić tamtą tężnię. Mamy tężnię na Warszawskiej, mamy tężnię w SMS-ie,
będziemy budowali tężnię na Ostrogu, wykreślmy już tę tężnię, żebyśmy nie odnosili wrażenia,
że każdy ogród jordanowski będzie wyposażony w tężnię. Nie jest to myślę, jakiś trudny zabieg.
Następnie przekazał, że to co dzisiaj powiedział pan dr Baron, że konsekwentnie do zmiany
nazwy zadania A22 Raciborskie Centrum Aktywnej Integracji  Społecznej – na nową nazwę
„Modernizacja  i  rozbudowa  bazy  sportowej  OSiR”,  to  ten  zapis  konsekwentnie  znika  we
wszystkich punktach, gdzie się pojawia w opisach. 

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy potwierdził, że tak jest. Natomiast pozostałe zmiany, jeżeli
Państwo chcecie wprowadzić, proszę zaproponować poprawki i przegłosować w tym trybie.

 Radna Zuzanna Tomaszewska odnosząc się do poprawki związanej z Pl. Ofki przekazała, że dla
niej  taka  koncepcja,  taka  nowa  idea,  która  jest  wprowadzona  w  ten  Gminny  Program
Rewitalizacji to jest spojrzenie takie przyszłościowe, do 2030 roku. Wskazała, że jest pewien
pomysł i nikt nie mówi, że dzisiaj będziemy likwidować parkingi i zamykać plac Ofki. Niemniej
jeżeli dopiszemy, że z zachowaniem parkingu, to nie taka była idea tego pomysłu, bo chodzi
o  to,  aby  w  przyszłości  dążyć  do  tego,  żeby  ten  plac  był  takim małym rynkiem Solnym,
tak  jak  we  Wrocławiu,  tam  też  mógłby  być  parking.  Poprosiła,  aby  sobie  wyobrazić,
że  jest  główny  rynek  i  jest  taki  mały  rynek,  tak  jak  jest  w  wielu  miastach.  Dodała,
że  w  Barcelonie  są  takie  małe  urokliwe  place  i  tam  nie  ma  parkingów.  Wskazała  więc,
że ten zapis rozumie nie tak, że jutro zamykamy parking i czekamy, aż ktoś może wymyśli
jakieś  ciekawe  rzeczy  na  tym  placu,  tylko  rozumie,  że  za  10  lat,  mając  już  tyle  miejsc
parkingowych  będzie  szansa  na  napisanie  projektu  na  piękny,  zamknięty,  mały  plac,
który będzie miał swój klimat, będą na nim kawiarenki. Teraz tego nie widzimy, bo to jeszcze
nie jest możliwe dzisiaj. Ale jeżeli zostawimy tam ten zapis z pozostawieniem funkcji parkingu,
to będziemy musieli w projekcie za 5, 7 lat, uwzględnić te miejsca parkingowe, żeby ten projekt
przeszedł i żeby był zgodny z Gminnym Programem Rewitalizacji. Dla niej nie ma większego
sensu,  budowanie  tej  idei,  jeżeli  dopiszemy  teraz  z  zachowaniem  funkcji  parkingu,
ale oczywiście, jeżeli jest wniosek to tylko apeluję o to, żeby Państwo się zastanowili, bo to jest
na  10 lat,  to  jest  pewna idea,  nikt  tutaj  nie  chce  zamykać parkingu jutro.  To chodzi  o  to,
żeby mieć szansę spojrzenia trochę bardziej innowacyjnie na to miejsce.

 Radny  Marcin  Fica  poruszył  trzy  kwestie.  Wskazał,  że  skwer  Pieczki  mamy  zrobiony,
zrewitalizowany. Zapytał więc, czy chodzi o teren przed kościołem, gdzie jest tablica Pieczki?
Dodał, że skwer Pieczki jest troszkę w innym miejscu, niż przy Rynku. Dalej zapytał co z tą
zmianą ulicy Kolejowej na Eichendorffa? Bo od zeszłego roku już o tym mówię, że te zakłady
mięsny były na ulicy Eichendorffa, nie ulicy Kolejowej. 
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 Naczelnik  Wydziału  Rozwoju  Anna  Kobierska  –  Mróz  poprosiła  o  wskazanie  konkretnej
strony, aby to od razu skorygować. 

 Radny Marcin Fica w zakresie placu Ofki przekazał, że jest za tym, żeby tam pozostała funkcja
parkingu mimo wszystko,  dla  osób,  które  przyjadą do RCK-u,  czy do muzeum, bo pójście
aż z ulicy Kowalskiej, to jest kawał drogi. Dla osób starszych jest to naprawdę kawał drogi.
Dalej  wskazał,  że  nasze  targowisko  jeszcze  nie  jest  w  pełni  wykorzystane.  Uznał,
że  to  co  proponuje  Radna  Zuzanna  Tomaszewska  można  zrobić  na  placu  Dominikańskim,
gdzie  w projekcie  przebudowy Rynku  jest  jakiś  tam wielki  park  zieleni,  różnych  kwiatów
i przenoszenie pomnika Gawliny, a byłoby to w centrum miasta, w jednym miejscu. Na koniec
wskazał, że te stare zakłady mięsne są na 150 stronie. 

 Przedstawiciel  zespołu  autorskiego  dr  Marcin  Baron  przekazał,  że  są  to  przyklejone  głosy
z ankiet. Oczywiście, możemy do listy autopoprawek dodać skrócenie zapisu do Stara Rzeźnia
Dodał, że jest to tylko sugestia uczestników, a nie przedsięwzięcie.

 Radny Marcin Fica uznał, że można tez zamienić ulicę Kolejową na Eichendorffa.
 Naczelnik Wydziału Rozwoju Anna Kobierska – Mróz wyjaśniła, że weryfikując  informacje

w Wydziale Komunalnym, jeśli chodzi o Rynek, to dostała informacje, żeby wpisać zgodnie
z opracowaniem, czyli skwer Pieczki i plac Dominikański wraz z ulicami wiodącymi do Rynku.

 Radny Mirosław Lenk uznał, że skwer Pieczki jest przed kościołem.
 Radny Marcin Fica uznał, że skwer Pieczki to jest fontanna.
 Radny Mirosław Lenk przekazał, że formalnie tak mówimy, niemniej skwer Pieczki to jest tam,

gdzie  jest  tablica.  Fontanna  to  układ  placu  Długosza,  który  ma  inną  proponowaną  formę
zagospodarowania.

 Radny Marcin Fica wskazał, że przy kościele jest tylko tablica upamiętniająca księdza.
 Radny Mirosław Lenk przekazał, że doprecyzuje to w liście poprawek.
 Radny  Piotr  Klima  przekazał,  że  ten  parking  na  placu  Ofki  przy  muzeum  jest  absolutnie

konieczny.  Zapytał,  czy  zamysłem  jest  odcięcie  od  muzeum  i  od  RCK-u  ludzi
niepełnosprawnych i ludzi starszych. Wskazał, że na kawiarnie jest miejsce na ulicy Długiej.
Dodał,  że  taki  mały  rynek  można  zrobić  przy  kościele  Świętego  Jakuba.  Gdzie  nam
do Wrocławia? Gdzie nam do Krakowa? Zejdźmy na ziemię. Jak ktoś chce poprawiać miasta,
to niech przeniesie się do Krakowa, do Wrocławia i niech tam działa. 

 Radny Mirosław Lenk przekazał,  że  rozumie Radną Zuzannę Tomaszewską,  bo takie  małe
rynki generalnie się podobają, i w tych dużych miastach rzeczywiście oni wyprowadzili w ogóle
możliwość parkowania.  Jeśli  więc zbudujemy parking wielopoziomowy i  on będzie spełniał
tą rolę również wobec RCK-u i muzeum, to będzie można to rozważyć. Uznał, że zapis, który
proponuję, wcale tego nie przekreśla. Pozyskamy środki, będziemy to robili, zastanowimy się
ponownie. Na dzisiaj, myślę, mało kto zrozumie naszą ideę, bo dzisiaj korzystanie z placu Ofki
jest okazjonalne. Fajne, ale okazjonalne, sobota, niedziela, Dni Miasta, to są głównie te terminy.
Nie przesądzajmy o tym już teraz na stałe, bo tych scen będziemy mieli co kawałek. W związku
z tym zaproponował  następujące poprawki.  Aby w A10,  czyli  zadaniu dotyczącym właśnie
Ogrodów Jordanowskich wykreślić z działań budowę tężni solankowej. Tak żeby nikt nie miał
wrażenia,  że każdy ogród jordanowski to tężnia.  Jak będą środki,  będą potrzeby, można się
będzie nad tym zastanowić, a zapis taki czy inny w tym programie nie będzie nam w tym na
pewno przeszkadzał.  Dalej  w zadaniu A11: przebudowa Rynku, zgodnie z sugestią radnego
Marcina Ficy doprecyzował  nazwę zadania,  że  chodzi  o  teren gminy przy kościele  WNMP
przy ulicy Nowej, na którym jest tablica poświęcona prałatowi Pieczce. Dalej w zadaniu B27
dotyczącym metamorfozy placu Ofki zaproponował w zadaniach wykreślić likwidację parkingu,
a w celu, gdzie jest opis zadania dopisać „przy zachowaniu funkcji parkingowej”. Dalej dodał,
że  zgodnie  z  deklaracją  Pana  Prezydenta  zapis  Centrum  znika  z  całego  opracowania.
Pan Prezydent potwierdził to do protokołu, podobnie jest w kwestii Unii. 

 Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że pamięta jeszcze z wniosku, że wszędzie,
gdzie jest zapis Raciborskie Centrum Aktywnej Integracji Społecznej zastępujemy OSiR-em.

 Radny  Mirosław  Lenk  przekazał,  że  Pan  Prezydent  potwierdził,  że  jest  to  ujęte  w  jego
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autopoprawce. 
 Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  przekazał,  że  wniosek  jest  przygotowywany

do przegłosowania, ale można jeszcze dalej dyskutować.
 Radny  Piotr  Klima  uznał,  że  temat  jest  niezwykle  poważny  i  będzie  na  lata  obligował

do  różnych  działań,  postanowień,  a  nowa  kadencja  tuż,  tuż.  Temat  więc  powinien  zostać
przesunięty w czasie na nową kadencję. 

 Prezydent  Miasta Dariusz Polowy odnosząc się  do tego głosu,  a  też niejako przypominając
temat przekazał, że ustawa obliguje nas do przeglądu Gminnego Programu Rewitalizacji raz na
3 lata, ale też nic nie stoi na przeszkodzie, aby czynić to co roku, zgodnie z tą samą procedurą,
podejmować taką uchwałę. 

 Radny Marcin  Fica  w takim razie  zapytał,  czy w przyszłym roku jeżeli  ktoś  będzie  chciał
wprowadzić  jakieś  zmiany,  będzie  musiał  załatwić  łącznie  z  warunkami  środowiskowymi,
zgodą marszałka itd. 

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że oczywiście, zgodnie z całą procedurą można
to przeprocedować i przyda się to wtedy, jeśli ewentualny konkurs, do którego się wystartuje,
będzie przewidywał punkty za to.

 Radny Marcin Fica wskazał, że jeszcze nie wiemy, czy będą punkty.
 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że i tak musimy to przeprocedować.
 Radny Piotr  Klima wskazał,  że te nowe uwagi nie powinny być głosowane bez konsultacji

społeczeństwa. 
 Radny Mirosław Lenk wskazał, że radni mają prawo zgłaszać wnioski i nie narusza się tym

procedury.
 Radny Piotr Klima uznał, że tak czy inaczej, że nie powinniśmy tego uchwalać.
 Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  po  redakcji  odczytał  treść  wniosku  wcześniej

przedstawionego  przez  radnego  Mirosława  Lenka:  ”Głosowanie  w sprawie  przyjęcia  zmian
zapisów w uchwale w sprawie Gminnego Programu Rewitalizacji dla Miasta Racibórz do roku
2030  i  jej  autopoprawki  w  zakresie  punktów:  A10,  wykreślić  z  zapisu:  realizacja  tężni
solankowych:  A11,  zapis:  Skwer  Księdza Pieczki  zastąpić  zapisem teren przy kościele  pod
wezwaniem  Wniebowzięcia  Najświętszej  Maryi  Panny.  B27,  wykreślić  zapis  o  likwidacji
parkingu na placu Ofki, a w celu zadania zapisać: zachowanie funkcji parkingowej.

 Radny Mirosław Lenk przekazał, że po głosowaniu wniosku ma prośbę do Pana Prezydenta,
bo część radnych ma wątpliwości, na czym polegała Pana autopoprawka? Gdyby Pan doktor
Baron mógł to doprecyzować.

 Przedstawiciel  zespołu autorskiego dr  Marcin  Baron przekazał,  że  zmiany dotyczą  projektu
A10, nowe Ogrody Jordanowskie, redakcja zakresu przez wprowadzenie pakietu zadań Zielone
Płuca Ostroga, w tym momencie znika "w tym budowa tężni", bo radni mają inną propozycję.
W projekcie A11,  przebudowa płyty Rynku wraz z terenami przyległymi,  uszczegółowienie
lokalizacji  przez  dodanie  zapisu,  tu  się  pojawi:  "teren  gminy  przy  kościele  Wniebowzięcia
Najświętszej  Maryi  Panny,  plac  Dominikański,  początkowe  fragmenty  ulic  dochodzących
do rynku". Projekt A17, modernizacja budynku byłego Gimnazjum przy ulicy Opawskiej 81,
Eksploratorium. Zmiana redakcyjna brzmienia celu na:  "przebudowa i  kompleksowy remont
budynków  byłego  Gimnazjum  nr  5,  znajdujących  się  przy  ulicy  Opawskiej  81  na  rzecz
międzypokoleniowej  integracji  wspólnot  mieszkańców  oraz  stworzenia  przestrzeni  na  cele
ekspozycyjne  i  popularyzacyjno-naukowe".  A22,  Raciborskie  Centrum  Aktywnej  Integracji
Społecznej,  zmiana  nazwy  na:  "modernizacja  i  rozbudowa  bazy  sportowej  OSiR”  oraz
konsekwentna  zmiana  zapisów w całym dokumencie.  W liście  pozostałych  dopuszczalnych
przedsięwzięć rewitalizacyjnych, uzupełnienie pozycji: "dostosowanie instytucji kultury i sportu
na potrzeby zwiększenia efektywności działań społecznych" dopiskiem: "w tym m.in. poprzez
odtworzenie  kortów  tenisowych  i  modernizację  basenu  na  Oborze".  W  projektach  B09,
propagowanie  przedsiębiorczości  oraz  wzrost  aktywności  gospodarczej  w granicach obszaru
rewitalizacji.  Nowa  redakcja  celu  o  brzmieniu:  "intensyfikacja  aktywności  związanych
z  wdrażaniem  programu  wspierania  przedsiębiorczości  do  roku  2027  plus  na  obszarze

34



rewitalizacji"  oraz  likwidacja  zapisu  dotyczącego  utworzenia  Centrum  Rozwoju  Biznesu
i  organizacji  pozarządowych.  B18,  modernizacja  stadionu  Unii  Racibórz  z  udostępnieniem
obiektu  dla  mieszkańców dzielnicy  Mała  Płonia  jako miejsce  integracji  społecznej.  Zmiana
podmiotu realizującego na Miasto Racibórz. B19, Centrum Integracji Płonia, zmiana podmiotu
realizującego  na  Miasto  Racibórz.  B27,  metamorfoza  placu  Ofki.  To  się  proponuje,
ale  wiadomo,  że  jest  jeszcze  Państwa  poprawka.  Nowa  redakcja  opisu  przedsięwzięcia
w brzmieniu: "cel: stworzenie Małego Rynku Raciborza w sąsiedztwie Muzeum Raciborskiego
oraz Raciborskiego Centrum Kultury, w nawiązaniu do dawnych tradycji kawiarni Tęczowa.
Zadania: instalacja obiektów małej architektury, zakup podłogi drewnianej, girland świetlnych
itp.  oraz  instalacja  niezbędnego  oświetlenia.  Organizacja  koncertu,  spektakli  teatralnych,
potańcówek,  innych  wydarzeń  kulturalno-społecznych".  B34,  Niebieskie  Ogrody  Racibórz-
Żwirownia,  wprowadzenie  dodatkowej  pozycji  finansowej  ze  źródeł  prywatnych  w  kwocie
10 000 000 zł. B35, budowa wielopoziomowego parkingu przy ulicy Kowalskiej. Zwiększenie
budżetu  do  kwoty  całkowitej  20  000  000  zł  w  podziale  na  15%  środków  własnych
i  85%  środków  dotacyjnych.  W  liście  pozostałych  dopuszczalnych  przedsięwzięć
rewitalizacyjnych nowa redakcja pozycji dotyczących efektywności energetycznej w brzmieniu:
"poprawę efektywności energetycznej budynków mieszkalnych stanowiących własność różnych
właścicieli,  w tym wspólnot  mieszkaniowych i  spółdzielni  mieszkaniowych oraz  budynków
użyteczności publicznej". Dodał, że jest jeszcze jedna wnioskowana przez Radnego Marcina
Ficę.  Wykreślenie  ulicy,  nazwy  ulicy  przy  Starej  Rzeźni.  To  też   wejdzie  do  kompletu
autopoprawek Pana Prezydenta. 

 Radny Marcin Fica wskazał, że według projektu na terenie przed kościołem WNMP, gdzie stoi
ta tablica upamiętniająca księdza Pieczkę, tam mają być ławeczki i stoliki.

 Radny Mirosław Lenk wskazał, że póki co to wyłącznie praca konkursowa. 
 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na brak chętnych do dalszej dyskusji zarządził

głosowanie wniosku, a następnie całej uchwały. 
Głosowano wniosek w sprawie:
przyjęcia zmian zapisów w Uchwale w sprawie Gminnego Programu Rewitalizacji dla Miasta
Racibórz  do  roku  2030  i  jej  autopoprawki  w zakresie  punktów:  A10 -  wykreślić  z  zapisu
realizacje tężni solankowych. A11 - zapis Skwer ks. Pieczki zastąpić zapisem teren gminy przy
Kościele pw. WNMP, B27 - wykreślić zapis o likwidacji parkingu na Pl. Ofki, a w celu zadania
zapisać zachowanie funkcji parkingowej. 
Wyniki głosowania
ZA: 16, PRZECIW: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 4
Wyniki imienne:
ZA (16)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Magdalena 
Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Ludmiła Nowacka, Justyna 
Poznakowska, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, 
Eugeniusz Wyglenda
PRZECIW (1)
Piotr Klima
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1)
Henryk Mainusz
NIEOBECNI (4)
Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Anna Ronin, Anna Wacławczyk

Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie Gminnego Programu Rewitalizacji dla Miasta Racibórz do roku 
2030 wraz z autopoprawkami Prezydenta i przyjętymi zmianami. 
Wyniki głosowania
ZA: 15, PRZECIW: 2, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 4
Wyniki imienne:
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ZA (15)
Irena Białuska, Marian Czerner, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Magdalena Kusy, 
Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, 
Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, Eugeniusz Wyglenda
PRZECIW (2)
Piotr Klima, Henryk Mainusz
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1)
Marcin Fica
NIEOBECNI (4)
Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Anna Ronin, Anna Wacławczyk

Rada podjęła Uchwałę Nr LIX/852/2023 w sprawie Gminnego Programu Rewitalizacji dla Miasta 
Racibórz do roku 2030.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner zarządził  15 minut przerwy. Przerwa od godz. 20:35
do godz. 21:00.

16. Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2023 r.

 Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  przekazał,  że  Komisja  OKSRiOS  pozytywnie
zaopiniowała projekt przedmiotowej uchwały.

 Radny Michał Szukalski przekazał, że Komisja GMOŚiBP pozytywnie zaopiniowała projekt
przedmiotowej uchwały.

 Radna  Justyna  Henek  –  Wypior  przekazała,  że  Komisja  RGBiF  pozytywnie  zaopiniowała
projekt przedmiotowej uchwały. 

 Radny Marcin Fica wskazał, że są w tej uchwale ujęte środki na Festiwal Wiatraki, zapytał więc
czy jest dostępny już program festiwalu. 

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że taka informacja została przesłana radnym na
maila w dniu 26 czerwca br. 

 Przewodniczący Rady Marian Czerner poprosił aby radni na bieżąco przeglądali nowe skrzynki
mailowe.

 Radny  Henryk  Mainusz  mając  na  uwadze  przesunięcia  środków związanych  z  gospodarką
mieszkaniową  zapytał  co  dalej  będzie  z  realizacją  zadań  związanych  z  termomodernizacją
budynków przy ul. Litewskiej, Włoskiej i Nowy Zamek. 

 Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  przekazał,  że  szacowany  koszt  przeprowadzenia
termomodernizacji w budynkach przy ul. Włoskiej to ponad 1 mln zł, a razem z budynkami przy
ul. Litewskiej i Nowy Zamek to praktycznie 3 mln zł. Dalej dodał, że właśnie ruszył program
dopłat z BGK. Miasto ma zaakceptowane promesy na 9-10 budynków na ok. 17 mln zł. Dopłaty
te są na poziomie 80%. Pytanie więc, czy ma sens robić to za własne pieniądze? Jeżeli zaś na te
budynki  miasto  złoży  projekty  to  zrobi  je  za  500.000  zł.  środków gminnych.  Z  własnych
środków można by zrobić najwyżej 3 budynki, a i tak nie wiadomo czy zdążono by przed zimą. 

 Radny Henryk Mainusz przekazał, że to rozumie, niemniej chyba aż tylu budynków nie było
tam wpisanych. Z szacunków MZB wynikało, że 7 budynków miało być wykonanych, pozostały
by 3. Dodał, że o środkach zewnętrznych wystarczyło wcześniej poinformować. Rozumie też,
że jest to próba aby w tym roku zadanie to zamknąć.  

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że jest pewny, że to zadnie nie zamknie się w tym
roku. W tym roku można starać się uzyskać promesę do tego i realizować zadanie, swoje środki
angażując na samym końcu.         

 Radny Henryk Mainusz zapytał, czy jak środki te będą to czy te zadanie nie zostaną pominięte? 
 Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  przekazał,  że  nie  można  ich  pominąć,  bo  promesa  jest

na konkretny budynek. Dodał, że wnioski te będą teraz składane. 
 Radny  Mirosław  Lenk  przekazał,  że  mieszkańcy  Ocic  monitorują  cały  czas  tą  sprawę,
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bo problem jest istotny.  
 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że gdyby tylko była możliwość wykonania tych

instalacji gazowych, to one by już były. Wskazał, że te kwestie są poza nami. 
 Radna  Anna  Szukalska  w  nawiązaniu  do  kontroli  Komisji  Rewizyjnej  zgłosiła  poprawkę

dotyczącą środków na Festiwal Wiatraki polegająca na tym, aby zamienić tą dotację na dotację
celową. 

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że nie widzi w tym problemu i zgłasza tą zmianę
jako ustną autopoprawkę.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych      
do dalszej dyskusji zarządził głosowanie uchwały wraz z ustną autopoprawką.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie zmiany budżetu miasta na 2023 r. wraz z ustną autopoprawką. 
Wyniki głosowania
ZA: 15, PRZECIW: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 6
Wyniki imienne:
ZA (15)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Magdalena 
Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, Henryk Mainusz, Justyna Poznakowska, Paweł Rycka, 
Anna Szukalska, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, Eugeniusz Wyglenda
PRZECIW (1)
Piotr Klima
NIEOBECNI (6)
Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Dawid Łomnicki, Ludmiła Nowacka, Anna Ronin, Anna 
Wacławczyk

Rada podjęła Uchwałę Nr LIX/853/2023 w sprawie zmiany budżetu miasta na 2023 rok.

17. Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2023 rok. (druga uchwała)

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przedstawił uzasadnienie dla proponowanych zmian budżetu
zawartych w przedmiotowym projekcie uchwały.  

 Radny Marcin Fica zapytał czy chodzi dalej o spichlerz w Sudole? W zakresie budowy orlików
zapytał  czy  chodzi  o  dodatkowe  środki  na  dokumentacje?  Następnie  w  związku  z
niezrealizowaniem zadania odbrukowanie ul. Ogrodowej zaproponował zmianę i przeznaczenie
20.000  na  oświetlenie  ul.  Nowej  i  parkingu  przy  Pl.  Długosza,  wykorzystując  słupy
z ul. Bosackiej, 30.000 zł na wykonanie oświetlenia drogowego przy ul. Jagielnia i 50.000 zł
na doświetlenie przejść dla pieszych. Dodał, że zgłasza te zadania teraz bo w lipcu nie ma sesji,
a można te zadania już przygotować.  

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy odpowiadając przekazał,  że chodzi o spichlerz w Sudole.
Dodał, że współpraca MKZ i WKZ jest coraz bardziej owocna. W zakresie orlików przekazał,
że chodzi o dokumentację, ale poprzez to zwiększy się też zakres wykonania. W kwestii zdjęcia
środków z  odbrukowania  ul.  Ogrodowej  i  przeznaczenia  tych  środków na  3  nowe  zadania
przekazał,  że  Naczelnik  Wydziału  Komunalnego  skontaktuje  się  z  radnym,  aby  te  zadania
uzgodnić tak, aby w sierpniu to przyjąć.  

 Radny Marcin Fica wskazał, że chodzi o to aby zdążyć z realizacją do końca roku.
 Radny Henryk Mainusz zapytał jaki jest powód zabierania 250.000 zł. z budowy oświetlenia

boiska LKS Ocice? 
 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że zakres tego zadania jest tożsamy z zakresem

zadania pn. Budowa boiska wielofunkcyjnego Ocicach.  
 Radny  Henryk  Mainusz  zapytał  na  jakim  etapie  jest  przygotowanie  zadania  budowy  tego

boiska.
 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że nie potrafi szczegółowo teraz odpowiedzieć,

ale podejrzewa jest to na etapie przed przetargowym, środki są zabezpieczone w wieloletniej
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prognozie finansowej i tegorocznym budżecie. 
 Radny Henryk Mainusz przekazał, że do tego zadania jest dofinansowanie w wysokości 50%,

więc w związku z tym są  pytania kiedy ta inwestycja ruszy?
 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że nie umie teraz odpowiedzieć kiedy dokładnie

ruszy. Na pewno ruszy w tym roku. 
 Radny Henryk Mainusz przekazał, że wtedy zgodzi się na zdjęcie tych 250.000 zł z oświetlenia.

Dodał,  że  ma  świadomość,  że  te  dwa  zadania  są  tożsame.  Niemniej  nie  mając  pewności
realizacji  boiska  chciano  zrealizować  oświetlenie.  Dalej  w  zakresie  ochrony  dziedzictwa
narodowego  przekazał,  że  swego  czasu  Prezydent  Miasta  robił  nadzieję  administratorom
zabytkowych  obiektów sakralnych,  zapytał  więc  na  jakim etapie  są  próby  pozyskania  tych
środków?

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że Miasto złożyło wnioski do Polskiego Ładu.
Obecnie czekamy na rozstrzygnięcie. 

 Radna  Justyna  Henek-Wypior  wskazała  na  dodatkowe  środki  na  doposażenie  oddziałów
przedszkola  w Markowicach  i  zapytała,  czy  tak  samo przewidziano  środki  na  doposażenie
kuchni?

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy wskazał, że terminy są już bardzo krótkie, a w przypadku
kuchni  są  inne  procedury  i  sanepid  musi  ją  odebrać  jeszcze  przed ostatecznym otwarciem.
Dodał jednak, że nie sygnalizowano mu, że jest tam jakichkolwiek problem. Z końcem lipca
prace powinny zostać zakończone i później będą już tylko odbiory.  

 Przewodniczący Rady Marian Czerner zwrócił uwagę, że popołudniami nigdy nie widzi dzieci
na placu zabaw w SP 4. Zapytał więc, czy jest on zamknięty dla osób z zewnątrz. Dodatkowo
zapytał na czym ma polegać budowa nowego placu zabaw. 

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy wyjaśnił,  że raczej z tego zadania są zdejmowane środki,
bo chyba inwestycja tam się już zakończyła. Dodał, że w zakresie dostępności tego obiektu musi
się zorientować. 

 Przewodniczący Rady Marian Czerner wskazał, że z infrastruktury sportowej młodzież korzysta
na bieżąco, a ten plan zabaw jest chyba zamknięty. Następnie z uwagi na brak dalszych zgłoszeń
zarządził głosowanie uchwały.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie zmiany budżetu miasta na 2023 rok (druga uchwała). 
Wyniki głosowania
ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 6
Wyniki imienne:
ZA (15)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Magdalena 
Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, Henryk Mainusz, Justyna Poznakowska, Paweł Rycka, 
Anna Szukalska, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, Eugeniusz Wyglenda
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1)
Piotr Klima
NIEOBECNI (6)
Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Dawid Łomnicki, Ludmiła Nowacka, Anna Ronin, Anna 
Wacławczyk

Rada podjęła Uchwałę Nr LIX/854/2023 w sprawie zmiany budżetu miasta na 2023 rok.

18. Uchwała w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.

 Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  przekazał,  że  Komisja  OKSRiOS  pozytywnie
zaopiniowała sam projekt przedmiotowej uchwały.

 Radny  Michał  Szukalski  przekazał,  że  Komisja  GMOŚiBP pozytywnie  zaopiniowała  sam
projekt przedmiotowej uchwały.

 Radna Justyna Henek – Wypior przekazała, że Komisja RGBiF pozytywnie zaopiniowała sam
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projekt przedmiotowej uchwały. 
 Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  przedstawił  uzasadnienie  do  zmian  zaproponowanych

w autopoprawce do projektu uchwały. Zmiany mają na celu dostosowanie WPF-u do zmian
wynikających ze zmiany budżetu miasta przyjętych w drugiej uchwale. 

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na brak zgłoszeń do dalszej dyskusji zarządził 
głosowanie uchwały wraz z autopoprawką. 
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej wraz z autopoprawką. 
Wyniki głosowania
ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 7
Wyniki imienne:
ZA (14)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Magdalena 
Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, Henryk Mainusz, Justyna Poznakowska, Anna 
Szukalska, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, Eugeniusz Wyglenda
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1)
Piotr Klima
NIEOBECNI (7)
Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Dawid Łomnicki, Ludmiła Nowacka, Anna Ronin, Paweł 
Rycka, Anna Wacławczyk

Rada podjęła Uchwałę Nr LIX/855/2023 w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.

19. Uchwała w sprawie przekazania środków finansowych dla Komendy Powiatowej Policji    
w Raciborzu.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie przekazania środków finansowych dla Komendy Powiatowej 
Policji w Raciborzu. 
Wyniki głosowania
ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 8
Wyniki imienne:
ZA (14)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, 
Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, Henryk Mainusz, Justyna Poznakowska, 
Anna Szukalska, Michał Szukalski, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (8)
Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Dawid Łomnicki, Ludmiła Nowacka, Anna Ronin, Paweł 
Rycka, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk

Rada  podjęła  Uchwałę  Nr  LIX/856/2023 w  sprawie  przekazania  środków  finansowych
dla Komendy Powiatowej Policji w Raciborzu.

20. Uchwała w sprawie powołania Zespołu ds. zaopiniowania kandydatów na ławników.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że podczas poprzednich wyborów w 2019 r.
w skład zespołu wchodzili: Marian Czerner, Justyna Henek-Wypior, Krystyna Klimaszewska,
Anna Ronin i Leszek Jureczko. Następnie przekazał, że radna Justyna Henek-Wypior rezygnuje,
nie ma już w Radzie radnej Krystyny Klimaszewskiej. Do zespołu zgłoszono następujące osoby:
Irena  Białuska,  Marian  Czerner,  Magdalena  Kusy,  Ludmiła  Nowacka  i  Leszek  Jureczko.
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Wszyscy wyrazili  zgodę. Dalej przekazał, że poprzednią przewodniczącą zespołu była radna
Krystyna Klimaszewska, zapytał więc czy funkcję tą obejmie radna Magdalena Kusy.

 Radna Magdalena Kusy wyraziła zgodę. 
 Kierownik  Biura  Rady  Miasta  Leszek  Jureczko  przekazał,  że  pierwsze  spotkanie  zespołu

przewidziane jest  sierpniu przed sesją, drugie w październiku.  
 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na brak chętnych do dalszej dyskusji odczytał 

treść uchwały i zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie powołania zespołu ds. zaopiniowania kandydatów na ławników 
(w składzie: Irena Białuska, Ludmiła Nowacka, Magdalena Kusy - Przew. Zespołu, Marian 
Czerner, Leszek Jureczko). 
Wyniki głosowania
ZA: 14, PRZECIW: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 7
Wyniki imienne:
ZA (14)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Magdalena 
Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, Henryk Mainusz, Justyna Poznakowska, Paweł Rycka, 
Anna Szukalska, Michał Szukalski, Eugeniusz Wyglenda
PRZECIW (1)
Piotr Klima
NIEOBECNI (7)
Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Dawid Łomnicki, Ludmiła Nowacka, Anna Ronin, Zuzanna 
Tomaszewska, Anna Wacławczyk

Rada  podjęła  Uchwałę  Nr  LIX/857/2023 w  sprawie  powołania  zespołu  ds.  zaopiniowania
kandydatów na ławników.

21.  Uchwała  w  sprawie  przekazania  wniosku  grupy  mieszkańców  Raciborza  do  Komisji
Skarg, Wniosków i Petycji.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi brak chętnych do dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie przekazania wniosku grupy mieszkańców Raciborza do Komisji 
Skarg, Wniosków i Petycji. 
Wyniki głosowania
ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 7
Wyniki imienne:
ZA (15)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima,
Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, Henryk Mainusz, Justyna Poznakowska, 
Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (7)
Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Dawid Łomnicki, Ludmiła Nowacka, Anna Ronin, Zuzanna 
Tomaszewska, Anna Wacławczyk

Rada  podjęła  Uchwałę  Nr LIX/858/2023 w  sprawie  przekazania  wniosku  grupy  mieszkańców
Raciborza do Komisji Skarg, Wniosków i Petycji. 

22. Uchwała w sprawie rozpatrzenia petycji z dnia 04 marca 2023 rok.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi brak chętnych do dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji z dnia 04 marca 2023 rok. 
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Wyniki głosowania
ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 2, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 7
Wyniki imienne:
ZA (13)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima,
Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał 
Szukalski, Eugeniusz Wyglenda
WSTRZYMUJĘ SIĘ (2)
Henryk Mainusz, Justyna Poznakowska
NIEOBECNI (7)
Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Dawid Łomnicki, Ludmiła Nowacka, Anna Ronin, Zuzanna 
Tomaszewska, Anna Wacławczyk

Rada podjęła Uchwałę Nr LIX/859/2023 w sprawie rozpatrzenia petycji z dnia 04 marca 2023 rok.

23. Uchwała w sprawie rozpatrzenia petycji z dnia 26 marca 2023 rok.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi brak chętnych do dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji z dnia 26 marca 2023 rok. 
Wyniki głosowania
ZA: 14, PRZECIW: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 7
Wyniki imienne:
ZA (14)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima,
Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Henryk Mainusz, Justyna Poznakowska, Paweł Rycka, Anna 
Szukalska, Michał Szukalski, Eugeniusz Wyglenda
PRZECIW (1)
Jarosław Łęski
NIEOBECNI (7)
Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Dawid Łomnicki, Ludmiła Nowacka, Anna Ronin, Zuzanna 
Tomaszewska, Anna Wacławczyk

Rada podjęła Uchwałę Nr LIX/860/2023 w sprawie rozpatrzenia petycji z dnia 26 marca 2023 rok. 

24. Uchwała w sprawie przekazania wniosku mieszkańca Raciborza według właściwości.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi brak chętnych do dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie przekazania wniosku mieszkańca Raciborza według właściwości. 
Wyniki głosowania
ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 7
Wyniki imienne:
ZA (15)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima,
Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, Henryk Mainusz, Justyna Poznakowska, 
Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (7)
Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Dawid Łomnicki, Ludmiła Nowacka, Anna Ronin, Zuzanna 
Tomaszewska, Anna Wacławczyk

Rada podjęła Uchwałę Nr LIX/861/2023 w sprawie przekazania wniosku mieszkańca Raciborza 
według właściwości.
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25. Sprawozdanie Prezydenta o pracach realizowanych w okresie międzysesyjnym.

 Radny Piotr Klima z uwagi na późną porę poprosił aby informacja Prezydenta została przesłana 
radnym na maila.

 Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  przedstawił  informacje  o  realizacji  uchwał  Rady  Miasta
poprzedniej kadencji oraz bieżącą realizację uchwał Rady Miasta i zarządzeń Prezydenta Miasta
obecnej kadencji. Niniejsze informacje stanowią zał. Nr 2 do protokołu. Następnie przedstawił
informacje o pracach realizowanych w okresie międzysesyjnym. Lista omówionych wydarzeń
stanowi zał. Nr 3 do protokołu.

 Radny Piotr Klima zapytał, czemu Pan Prezydent z uporem maniaka tworzy ten obraz, taki
wypaczony, na który zwracaliśmy uwagę, że nie tak powinno wyglądać takie sprawozdanie.
Dodał,  że  nie  chcemy  specjalnie  wysłuchiwać  tych  różnych  prywatnych  odniesień,  opinii,
odczuć.  

 Prezydent  Miasta  Dariusz Polowy przekazał,  że  statut  przewiduje  taki  punkt  w czasie  sesji
i  w związku z tym, że statut nie reguluje tego, w jakiej formie ma być to przeprowadzone,
to pozostaje to zawsze do uznania temu, kto stosowne sprawozdanie składa. 

26. Wolne wnioski i informacje.

 Radny  Mirosław  Lenk  w  imieniu  Klubu  Radnych  Razem  Dla  Raciborza  przedstawił  dwa
zapytania. Dodał, że złoży je też na piśmie do Pana Przewodniczącego, więc nie będzie ich w tej
chwili czytał. Jedno pytanie dotyczy informacji związanych z trwającą procedurą przetargową
rozbudowy H2Ostróg w nawiązaniu do informacji, jakie uzyskaliśmy na komisji, które chyba
były  nieprecyzyjne.  Drugie  dotyczy  wypłacalności  Gminy,  gdyż  radni  mają  pewne
spostrzeżenia  i  obawy  dotyczące  tego,  że  realizujemy  przynajmniej  jedno  z  zadań,  dużych
zadań,  bez  odpowiedniego  zapisu  w  uchwale  budżetowej.  Mowa  tutaj  jest  o  lodowisku.
Nawiązując  do  wcześniejszego  pytania.  Mamy wątpliwości,  skąd  ewentualnie  wziąć  środki
na rozstrzygnięcie przetargu? Chyba że Pan Prezydent złożył wniosek o prolongatę promesy.
No to sytuacja będzie pewnie trochę inna. Dodał, że mieliśmy też spory deficyt w ubiegłym
roku i choć osobiście uważa, że deficyt służy rozwojowi i jeśli ma się czym go pokryć, my go
zwykle pokrywaliśmy. Pan też to robi wolnymi środkami. To jest najlepsza metoda, natomiast
one nam się kurczą zdecydowanie, bo chyba zostało 2 800 000 zł. Pojawią się pewnie jakieś
nowe w związku z oszczędnościami czy brakiem realizacji niektórych zadań, ale będzie to już
niewiele i  te przyszłe problemy mogą rzeczywiście wystąpić.  Do tego na pewno nałożą się
pewne  problemy  związane  z  koniecznością  dofinansowania  jeszcze  innych  zadań.  Mamy
dopiero czerwiec, a będą i problemy związane z komunikacją zbiorową, myślę, i z dotacjami,
w szczególności do OSiR-u. Ta pierwotna jest zawsze niska, a my to zwiększamy, więc może
pytanie  brzmi  dramatycznie.  Natomiast  one  generalnie  sygnalizują  to,  co  Pan  zamieścił
w odpowiedzi na interpelację dotyczącą wynagrodzeń, że najpierw trzeba uporządkować finanse
publiczne. Więc pytamy też, w jaki sposób ewentualnie to zrobić? 

 Radny Marcin Fica  przekazał, że zwracał już na to uwagę. Dowiedział się, że oprawy, które są
kupione na ulicę Bosacką, Rybnicką przez PRD, nie mają możliwości zmiany częstotliwości
w godzinach nocnych. Czy to jest prawda? Jeżeli tak jest to przez lata będziemy płacili wyższe
rachunki za prąd. Druga sprawa, zapytał kiedy nastąpi odsłonięcie obelisku upamiętniającego
aspiranta Michała Kędzierskiego? Następna sprawa dotyczy Brzezia. Z radną Ireną Białuską
pojechaliśmy na Lipki. Ładne miejsce, obok, którego ktoś buduje dom, bo dostał zezwolenie,
tylko że przez te Lipki przejeżdża z ciężkim sprzętem. 

 Zastępca Prezydenta Miasta Dominik Konieczny w temacie opraw oświetleniowych przekazał,
że rozumie, że chodziło radnemu nie o częstotliwość, ale o moc.

 Radny Marcin Fica przekazał, że chodziło mu o to, żeby one między godziną 21:00 a 5:00 rano
przełączały się na 50%, tak jak w całym centrum Raciborza jest zrobione.

 Zastępca Prezydenta Miasta Dominik Konieczny przekazał, że te oprawy te nie zostały jeszcze
zakupione.  Zostało  to  zgłoszone  wykonawcy  zadania,  aby  to  uwzględnił.  Tym  bardziej,
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że  z  tych  informacji,  które  posiada,  nie  ma  jakby  zasadniczej  różnicy  cenowej  między
oprawami, które posiadają ten moduł, a tymi, które go nie posiadają.

 Radny Marcin Fica poprosił aby to przypilnować. 
 Zastępca  Prezydenta  Miasta  Dominik  Konieczny  przekazał,  że  w  temacie  Lipek  dziękuję

radnemu  za  zgłoszenie  tego  problemu.  Jest  to  absolutnie  niedopuszczalne.  Ten  inwestor,
który tam w tej chwili się buduje, ma pozwolenie, ale z drugiej strony na wjazd, tak że powinien
korzystać z niego. Sprawą zajmą się odpowiednie służby.

 Radna Magdalena Kusy przekazała, że ma dwa tematy, obydwa dotyczą PK. Pierwsza sprawa.
Festiwal  Średniowieczny,  który odbywał  się  na Oborze.  W zeszłym roku mieszkańcy mieli
bardzo  duże  obiekcje  co  do  utrzymania  czystości  w  tym czasie.  W tym roku  jednak  chce
pochwalić służby odpowiedzialne za ten temat,  bo pomimo bardzo dużej ilości uczestników
i  gości,  naprawdę  dzielnica  była  bardzo  czysta.  Natomiast  drugi  temat  związany  jest  ze
schroniskiem dla zwierząt. W tym roku w ogóle mieliśmy trochę perturbacji ale jakoś to się
wyklarowało, mamy już regulamin. Niemniej zgłosiła się do niej nauczycielka jednej ze szkół
z  powiatu raciborskiego,  która  koordynowała akcję  zbiórki  karmy dla  schroniska.  Z dużym
rozżaleniem zgłosiła,  że  schronisko  odmówiło  przyjęcia  karmy.  Pomimo,  że  była  to  karma
dobrej jakości, niestety, nie udało im się tego przekazać. Ostatecznie znaleźli schronisko w innej
miejscowości, któremu przekazali zarówno karmy, jak i środki finansowe. Jeśli chodzi o środki
finansowe to schronisko wskazało jakieś stowarzyszenie. Dalej wskazała, że ta akcja to była
taka tradycja, gdzie dzieci zapoznają się z tematem wolontariatu. Dodała, że nie oczekuje teraz
odpowiedzi bo zgłosi to na piśmie. Chodzi jednak o to aby był to jasna informacja na temat tego
typu zbiórek na rzecz schroniska. Być może mają oni inne potrzeby. Poprosiła więc, aby taka
informacja została przekazana do raciborskich szkół i przedszkoli. 

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że trzeba mieć świadomość, że dzisiaj na terenie
naszego schroniska jest 8 psów, którymi się opiekujemy. Rozumie szlachetne intencje. Dodał,
że mamy współpracę z dwoma stowarzyszeniami. 

 Radna  Magdalena  Kusy  przekazała,  że  to  rozumie  ale  po  prostu  prosi  o  jakąś  informację
do dyrektorów szkół, żeby już nie prowadzić takich zbiórek.

 Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  przekazał,  że  nie  jest  oczywiście  kłopotem,  żeby
to przekazać, ale też jakby pewną roztropnością jest to, że jak ktoś rozpoczyna zbiórkę, dobrze
by było się umówić z tym, dla kogo tą zbiórkę prowadzi. Dodał, że okres wakacyjny nie jest
najlepszym  okresem  do  tego,  żeby  to  przekazać.  Dalej  wskazał,  że  udało  się  nawiązać
współpracę  ze  Stowarzyszeniem  Przyjaciół  Schroniska,  otrzymali  pomieszczenie,  ustalono
formułę współdziałania.  Uznał więc, że pokazanie tego szkołom nastąpi już w nowym roku
szkolnym.  Dodał,  że  teraz  funkcjonujemy też  trochę  w innych  realiach  prawnych,  w  innej
rzeczywistości. 

 Przewodniczący Rady Marian Czerner  przekazał,  że  było  też  pytanie  o  obelisk  ku pamięci
Michała Kędzierskiego. 

 Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  przekazał,  że  wykonawca  odstąpił  od  realizacji  umowy,
mamy  drugiego  wykonawcę,  który  ma  już  przygotowany  też  sam  kamień.  Wg  ostatnich
informacji, które otrzymałem wczoraj, była mowa o 28 dniach, które są potrzebne na realizację.
Natomiast samo odsłonięcie, myślę, że też chyba lepiej będzie uzgodnić z rodziną i nie robić
tego w wakacje.

 Radny  Paweł  Rycka  w  imieniu  Prezesa  Klubu  Sportowego  LKS  Wicher  Płonia  i  swoim
podziękował  Panu  Prezydentowi,  Panu  Przewodniczącemu  oraz  wszystkim  radnym,  którzy
zaszczycili nas swoją obecnością na obchodach klubu. Dalej zgodnie z deklaracją zapytał  - kto
z Pań, z Panów Radnych chciał likwidacji Klubu Sportowego Unia Racibórz? Oraz na jakich
obiektach miejskich będzie wywieszona Flaga Śląska 15 lipca? 

 Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy,  co  do  pierwszego  pytania,  to  jak  zapewne  radny  się
spodziewał przekazał, że prosi wystąpić na piśmie. Wtedy dokładnie zapozna się z protokołami,
i  odpowie. Natomiast co do drugiego pytania to przekazał,  że planujemy to zrobić tylko na
Urzędzie Miasta.

 Radny  Paweł  Rycka  wracając  do  pytania  o  Unię,  przekazał,  że  puszczał  Prezydentowi
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już nagranie. Prezydent to powiedział na swojej konferencji prasowej i obiecał Prezydentowi,
że nie będzie pytał na piśmie. Chciałby jednak aby Prezydent w końcu powiedział, kto z Pań,
Panów Radnych chciał likwidacji klubu Unia Racibórz, sekcja piłki nożnej. Dodał, że nie chce
tego kolejny raz odtwarzać ale obiecał, że do końca kadencji będzie o to pytał. Prezydent zaś
odpowiada tylko - proszę na piśmie. W zeszłym miesiącu poprosił Wiceprezydentów, którzy
byli obecni, żeby Panu przekazali ponownie te pytanie. I dzisiaj znowu Pana pytam i w sierpniu
znowu  Pana  zapytam.  Zapytał  też,  co  to  zmieni,  jak  z  tym  samym  pytaniem  zwróci  się
na piśmie? Dodał, że nie chcę chyba niczego wielkiego, chcę tylko prawdę. Czy ktoś z radnych
chciał likwidacji Klubu Sportowego Unia Racibórz, sekcja piłki nożnej? Czy nie?

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy wskazał, że napisanie kilku zdań naprawdę nie jest wielkim
problemem.

 Radny Paweł  Rycka przekazał,  że  nie  ma problemu,  żeby Panu podziękować,  ale  oczekuję
odpowiedzi na bardzo proste pytanie, a Pan się chyba zasłania niepamięcią czy czymś.

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy mimo wszystko poprosił o sformułowanie pytania na piśmie,
wtedy będzie mógł się odnieść jak najbardziej rzetelnie, jak tylko będzie umiał. 

 Radny  Paweł  Rycka  zapytał  czy  Prezydent  nie  odpowie  na  to  proste  pytanie?  Dodał,
że specjalnie czekał do końca. Dalej przekazał, że co sesję będzie o to pytać. Następnie dodał,
że 31 stycznia 2024 Prezydent dostanie te same pytanie na piśmie z całym przebiegiem od
kwietnia, jak pytał i jak Pan w każdym miesiącu odpowiadał.

 Radna Irena Białuska przekazała, że w lutym składała interpelację w sprawie ulicy Jagielnii
i oświetlenia, i Pan odpisał, że ulica Jagielnia będzie wyremontowana w dogodnych warunkach.
Zapytała więc czy w tej chwili nie byłyby najlepsze i dogodne warunki. Również w sprawie
oświetlenia było napisane, że będą remontowane światła, oświetlenia będą robione tam, gdzie
brak  w  ogóle  oświetlenia.  Wskazała,  że  tam  nie  ma  oświetlenia,  tam  trzeba  je  po  prostu
uzupełnić. Dlatego też z radnym Marcinem Ficą byli to obejrzeć i przy okazji oglądali Lipki. 

 Zastępca  Prezydenta  Miasta  Dominik  Konieczny  przekazał,  że  jeżeli  chodzi  o  kwestie
remontów bieżących, obecnie jesteśmy na etapie wyłonienia wykonawcy tego zadania, został
rozpisany przetarg, jutro jest termin składania ofert. Ma nadzieję, że tym razem przetarg będzie
skuteczny  i  pozwoli  wybrać  firmę  do  realizacji  tego  zadania.  Po  podpisaniu  umowy firma
przystąpi  do  prac.  W temacie  oświetlenia  przekazał,  że  odpowiedź  była  zgodna  z  prawdą.
Na Lipkach, tam częściowo jest oświetlenie.

 Radna Irena Białuska przekazała, że kończy się oświetlenie na zakręcie i dwa budynki nie mają
światła.

 Zastępca Prezydenta Miasta Dominik Konieczny przekazał, że nie jest tak, że w ogóle go nie
ma. Dodał, że padł już wniosek radnego Marcina Ficy, Naczelnik Wydziału ma spróbować coś
na sesję sierpniową przygotować. 

 Radny Piotr Klima trzymając w ręce gazetę, zapytał co to jest? Co to za tytuł, czemu ma służyć?
Kto to wymyślił? Jaki jest cel wydania? Zakres, kierunki? Kto podjął decyzję o wydawaniu
tego? Nie wiem, jak to  nazwać -  gazetki,  nie  gazetki.  Jak ma wyglądać dystrybucja? Czas
wydawania, co ile dni czy tygodni? Jaki jest nakład? Jaka jest objętość? Jaki jest koszt? Kto
sponsoruje?  Kto  zapłaci?  Kto  redaguje?  Tematyka  gazetki,  jej  ewentualny  przewidywany
rozwój?  Jaka  jest  odpowiedzialność  prawna,  merytoryczna,  etyczna  i  każda  inna.  Tu  jest
napisane, że trafi to do skrzynek pocztowych mieszkańców. Czy ci mieszkańcy wyrazili zgodę?
Ja sobie np. nie życzę i wielu ludzi też nie. Zaapelował do Prezydenta aby wycofał ten nakład
i zaprzestał wydawania tego. Dalej zapytał czym jeszcze Pan Prezydent nas zaskoczy? Dalej
uznał, że na to przyzwolenia Prezydent od Radnych nie ma.  

 Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że Prezydent wskazał, że nie odpowie.
 Radna  Justyna  Poznakowska  przekazała,  że  nie  doczekała  się  odpowiedzi  na  interpelację

w sprawie Unii i teraz ma jeszcze zapytanie co z raportem o stanie spółki Unia z maja, który
został zrobiony przez prezesa technicznego. Druga sprawa to ogromna prośba o przemyślenie
sytuacji  z  koncertami  w  Arboretum  Bramy  Morawskiej.  Dodała,  że  jednym  z  punktów
regulaminu korzystania z Arboretum Bramy Morawskiej jest bodajże punkt 5 o niezakłócaniu
tamtego  spokoju,  więc  dalej  podtrzymuje  swój  wniosek  o  wyprowadzenie  tych  koncertów

44



na  muszlę koncertową w Park Roth. Uznała, że będzie to najlepsze rozwiązanie dla zwierząt
z arboretum. Dodała, że dzieje się tam dużo fajnych rzeczy, ale dobrze by było zastosować się
do punktów regulaminu, które są umieszczone na tablicach informacyjnych zaraz przy wejściu.

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że dobrze będzie, jak Pani Radna zwróci się na
piśmie, to na pewno odpowie.

 Radny  Paweł  Rycka  zapytał  na  jakim  etapie  są  prace  związane  z  przygotowaniem
do przebudowy ulicy Tarnowskiej?

 Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy przekazał,  że  w związku  z  tym,  że  Zasępca  Prezydenta
Dominik Konieczny opuścił już salę obrad, poprosił o zwrócenie się na piśmie, albo po prostu
jutro zadzwonić do niego. 

27. Zakończenie sesji.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na wyczerpanie porządku obrad zamknął            
LIX sesję Rady Miasta Racibórz, godz. 22:33. 

                                                                           Przewodniczący Rady

                        Marian Czerner

Przygotował: Leszek Jureczko
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